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Jmenování nové ředitelky Základní školy na Masarykově náměstí

Rada města
Dne 29. 5. 2023 se konala 17. schůze

Rady města Přelouče a mimo jiné se schvá -
lila smlouva o dílo se společností Vodoho-
spodářský rozvoj a výstavba a. s., Praha na
vypracování projektové dokumentace pro
umístění stavby včetně příslušné inženýr-
ské činnosti pro protipovodňové opatření
v místní části Lhota, kterým budou převe-
deny povodňové průtoky Qs mimo její za-
stavěné území. Na této radě se také schválily
smlouvy o poskytnutí dotace z Podprogra-
mu 1 – Podpora kulturních aktivit v Pardu-
bickém kraji na rok 2023 na akce „Polanské-
ho Přelouč a „Žesťové interpretační kurzy
Přelouč 2023“ uzavírané s Pardubickým
krajem. Radní projednali a schválili také
smlouvu o dílo na realizaci veřejné zakázky
„Lávka ev. č. L-001 Přelouč – oprava“ s do-
davatelem MDS solution s. r. o. Vysoké Mý-
to za nabídkovou cenu 11 177 480,02 Kč
bez DPH. Ukončila se smlouva pro umístění
Z-BOXU a spolupráce při jeho provozování
uzavíranou se Zásilkovnou s. r. o., projedna-
lo se zřízení věcného břemene, majetkové
převody, zápis Komise sociální a zdravotní ze
dne 17. 5. 2023. Rada schválila výsledky cen
„Reprezentant školy za školní rok 2022/2023“,
odsouhlasila užití znaku města ve výroční
zprávě za rok 2022 organizace Laxus z. ú.,
zastupitelstvu doporučila schválit „Zprávu
o činnosti města, jeho orgánů a zařízení v ro -
ce 2022“. Radní také projednali a na vědomí
vzali informace k plánovanému rozšiřování
kapacity přeloučských mateřských a základ-
ních škol a zastupitelstvu města doporučili
zařadit do rozpočtu města finanční částku
na zpracování projektu Základní škola Pře-
louč, Smetanova 1509 – zvýšení kapacity

2. stupně v ulici Školní. Schválila se také
smlouva o spolupráci při zajištění zpětného
odběru a zařazení místa zpětného odběru
do obecního systému odpadového hospo-
dářství s autorizovanou obalovou společ-
ností EKO-KOM, a.s. a zároveň rada schválila
pověření pro svozovou společnost SOP a. s.
k vykazování produkce odpadu za město
Přelouč. 

18. schůze Rady města Přelouče se ko-
nala 7. 6. 2023 a mezi body jednání bylo na-
příklad schválení dodatku č. 2 ke smlouvě
o vykonání přezkoumání hospodaření měs -
ta Přelouče s firmou AUDIT OBCE s. r. o., za -
stupitelstvu se doporučilo po projednání
závěrečného účtu souhlasit s celoročním
hospodařením města Přelouče za rok 2022
bez výhrad, dále také schválit rozpočtové
opatření č. 3 rozpočtu města na rok 2023
a účetní závěrku města Přelouče za rok 2022.
Rada rovněž schválila účetní závěrku za rok
2022 Technických služeb města Přelouče,
Kul turního a informačního centra města Pře -
louče, Městské knihovny Přelouč, MŠ Kla -
denská, MŠ Za Fontánou, ZŠ Masarykovo
náměstí, ZŠ Smetanova, ZUŠ Přelouč, Školní
jídelny Přelouč a Domu dětí a mládeže Pře-
louč. Projednaly se zápisy KMS Lhota – Škud-
ly ze dne 30. 5. 2023, zápis OV Klenovka ze
dne 28. 5. 2023, zápis ze schůzí OV Loheni-
ce ze dne 1. 3., 31. 3., 3. 5. a 1. 6. 2023 a zápis
OV Mělice ze dne 10. 6. 2023. Rada města
vyhlásila výběrové řízení na obsazení pra-
covního místa ředitele/ředitelky Technic-
kých služeb města Přelouče. Zastupitelům
se na této radě po projednání doporučilo
schválit a vydat obecně závaznou vyhláš -
ku o nočním klidu. Schválily se odměny za
1. po loletí 2023 pro ředitele škol a škol-

ských zařízení zřízených městem Přelouč
dle § 134 zá kona č. 262/2006 Sb. Zákoníku
práce a předloženého návrhu a také výplaty
mimořádných odměn vedoucím pracovní-
kům příspěvkových organizací města dle
předloženého ná vrhu. Na vědomí rada vzala
výsledky a doporučení konkursní komise na
pozici ředitelky/ředitele Základní školy Pře-
louč, Masarykovo náměstí 45 a jmenovala
Mgr. Bc. Lenku Zmítkovou novou ředitelkou
této základní školy. Na závěr rady se schvá-
lil starostou navržený program připravova-
ného IV. zasedání Zastupitelstva města Pře -
louče s termínem 22. 6. 2023. 

Zastupitelstvo města
Ve čtvrtek 22. 6. 2023 se konalo IV. Za -

sedání Zastupitelstva města Přelouče. Na
programu jednání byla hned v úvodu pre -
zen tace týkající se problematiky svozu komu -
nálního odpadu, dále starosta města Martin
Šmíd zastupitelům přednesl zprávu o činnos -
ti rady města v období mezi III. a IV. zase dá -
ním zastupitelstva města. Dále se projed na -
ly návrhy a stanoviska výborů majetkového
a finančního, návrhy a stanoviska Osadních
výborů Mělice, Klenovka a Lohenice, návrh
rozpočtového opatření č. 3 rozpočtu města
pro rok 2023, závěrečný účet města Přelou-
če za rok 2022, účetní závěrka města Pře-
louče za rok 2022. Zastupitelé schválili a vy-
dali obecně závaznou vyhlášku o nočním
klidu, dále se také schválila „Zpráva o činnos -
ti města, jeho orgánů a zařízení v roce 2022“
a dále následovala všeobecná rozprava. 

Veškerá usnesení z rady a zastupitelstva
města naleznete na webových stránkách
města.        text MG

Od 1. 7. 2007 působila na pozici ředitelky Základní školy na Ma-
sarykově náměstí Mgr. Hana Konvalinková. Dlouhých 16 let vedla
jednu ze dvou přeloučských základních škol. V letošním roce se
oznámila zřizovateli Městu Přelouč, že by chtěla v této pozici již
skončit. Město Přelouč vyhlásilo konkursní řízení a na základě do-
poručení konkursní komise byla vybrána jako nová ředitelka školy
Mgr. Bc. Lenka Zmítková, do nové funkce nastoupí od 1. 8. 2023.
V úterý 20. 6. 2023 převzala od místostarosty Přelouče Ing. Ivana
Moravce a vedoucí oddělení školství Městského úřadu Přelouč
Ale ny Pavlíkové oficiální Jmenování do své nové funkce. Mgr. Hana
Kon valinková nadále zůstává ve škole jako učitelka. Děkujeme paní
ředitelce Mgr. Haně Konvalinkové za její vynikající dlouholeté ve-
dení naší přeloučské základní školy a přejeme nové paní ředitelce
Mgr. Bc. Lence Zmít kové mnoho sil do této její nové pozice a hodně
pracovních úspěchů. Fotografie a text: MG
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Reprezentant škol
Město Přelouč vyznamenalo letos již po dvaadvacá -

té nejúspěšnější žáky základních škol. Oceňuje se nejlepší
prvňáček, nejlepší žák celého prvního stupně základní
školy a na druhém stupni se oceňují nejlepší žáci ve čty -

řech kategoriích: jazykový směr, společensko-vědní směr, přírodo-
vědně-technický směr a sportovní směr.  Dále byli oceněni nejlepší
žáci Základní umělecké školy hudebního, tanečního, výtvarného
a literárně-dramatického oboru. Představujeme vám držitelé letoš -
ních cen REPREZENTANT ŠKOL za školní rok 2022/2023. Slavnostní
vyhlášení se konalo v Občanské záložně ve středu 7. června 2023. No -
vé držitelé letošních cen vyhlašoval místostarosta města Ing. Ivan
Moravec a ceny předávali starosta města Martin Šmíd a ředitelky
přeloučských základních škol Mgr. Hana Konvalinková a Mgr. Mag-
da Pacáková. Za Základní uměleckou školu Přelouč svým žákům ce -
ny předal ředitel školy Michal Chmelař. Během vyhlašování letoš-
ních cen všem v sále zahráli a zpříjemnili tuto sváteční atmosféru
žáci Základní umělecké školy Přelouč. Všem letošním držitelům ce -
ny Reprezentant škol gratulujeme a přejeme hodně štěstí a úspěchů
nejen ve škole, ale i v osobním životě.

7–8/23

Reprezentant školy 2022–2023 
Základní škola Přelouč, Masarykovo nám. 45 

Marcela Tichá Prvňáček 

Elizabeth Minaříková I. stupeň 

Ondřej Kosejk Obor      jazykový směr 

Denis  Tichý Obor      společensko-vědní směr 

Radek Zitta Obor      přírodovědně-technický směr 

Lukáš Sotona Obor      sportovní směr 

Základní škola Přelouč, Smetanova ul. 1509 

Ema Půlpánová Prvňáček 

Jan Boháč I. stupeň 

Antonín Doležal Obor      jazykový směr 

Adam Steklý Obor      společensko-vědní směr 

Jitka Míčová Obor      přírodovědně-technický směr 

Jan  Odvárka Obor      sportovní směr 

Základní umělecká škola Přelouč 

Radka Sotonová Hudební obor  
Leona Dobruská Taneční obor  
Kristýna Vosáhlová Výtvarný obor 
Anna Říhová Literárně-dramatický obor 

Základní umělecká škola Přelouč

Základní škola Přelouč, Masarykovo náměstí 45

Občanská záložna

Fotografie a text: MG

Základní škola Přelouč, Smetanova ul. 1509

V sobotu 3. 6. 2023 jsem přijala pozvání od Aleše Kouby, předsedy míst -
ního osadního výboru v Mělicích, na druhý ročník vzájemného sportovního
klání mezi všemi místními částmi Přelouče, nazvaný „HRY BEZ HRANIC“.
Bylo opravdu nádherně, a tak jsem vzala maminku a vyrazily jsme.

Na první pohled bylo jasné, že si Osadní výbor Mělice za spolupráce
všech Osadních výborů a Komisí místních samospráv Lohenice, Klenovka,
Štěpánov, Tupesy, Lhota, Škudly a Přelouč dal na přípravě druhého ročníku
HER BEZ HRANIC hodně záležet. Počasí bylo jako na objednávku, den ja -
ko malovaný. Ani vedro, ani zima. Jen krásný sluníčkový den, který, co si
budeme povídat, též asi přispěl k velké návštěvnosti celé akce. Možná to
byly i ty nejznámnější dětské hity, které se linuly z reproduktorů, neznaly
hranic, rozléhaly se po širokém okolí a mimoděk lákaly všechny, co šli oko-
lo... Možná za tu návštěvnost mohli i fanoušci, kteří často překřičeli úplně
všechno. Kdo ví, možná to bylo vše dohromady, ale ta velká účast nás
oprav du mile překvapila a i ten, co nezávodil, co přišel jen tak, si tu našel
své. K dispozici tu bylo i ob čerstvení a různé doprovodné aktivity. Spolek
Spokojení Lišáci zde měl svou dílničku na téma Indiáni a děti si zde mohly
vytvořit nejen čelenku dle svých představ, ale i spoustu dalšího. Všechna
družstva měla nápadité dresy v rozličných barvách, a tak celá herní plocha
v tom slunci zářila jak barevná rozkvetlá louka. 

Bylo to hodně krásné a barevné odpoledne a jednotlivé disciplíny byly
opravdu nápadité. V první štafetě se závodníci museli vypořádat s koulením

pneumatik, nosítky s medvě-
dem, házením míčků na terč,
skládáním puzzle, skákáním
v pytli, rozbalováním požár-
ních hadic a třeba i s pitím pi -
va. V těch dalších se museli po -
 prat s chůzí na chůdách, na
lyžích pro 5 osob, s jízdou na
trakaři a s opicí, kterou bylo
nutno sestřelit vodní pistolí...
Dětí tam bylo opravdu jako
máku. Od batolat přes školá-
ky, vlastně až k tatínkům, kteří,
jak se říká, z té dětské duše ni kdy nevyrostou, a tak jistě uvítali možnost,
že soutežit mohou nejen děti, ale i dospělí. 

V této kategorii, v kategorii dospělých, zvítězilo družstvo Mělic. Na
druhém a třetím místě se umístilii Lhoťáci syčáci, neb Lhota nominovala
do hry hned dvě družstva dospěláků. Zájem byl někde zřejmě opravdu ve-
liký :-). V kategorii dětí zůstalo zlato též v Mělicích. Že by domácí půda :-)?
Stříbrnou příčku pak obsadil Klondajk z Klenovky a bronz si odvezly děti
z DDM Přelouč. 

Jak se ale říká, není důležité vyhrát, ale zúčastnit se a je to pravda, pro-
tože všichni, kteří tu bojovali, bojovali jako lvi.

Myslím, že je na místě hodně poděkovat všem, kteří se na přípravě celé
akce i na akci samotné podíleli. Všem pořadatelům, technickým službám
za úpravu terénu, panu starostovi za zakoupení pohárů, odměn a medailí,
Lišákům za doprovodný program, rodičům i obcím, kteří vedou děti ke
sportu, malým i velkým sportovcům za jejich výkony a samozřejmě fandí-
cím, za tu krásnou atmosféru. Zdá se mi, že tu máme zase o jednu tradici
víc a myslím, že se i v příštím roce máme na co těšit. Hrám bez hranic přeji
hezkou budoucnost a nám všem krásné léto, plné podobných skvělých akcí
v našem okolí.                                                                     Ivana Černíková

V sobotu 3. 6. 2023 proběhl na Mělicích druhý ročník sportovních her
všech komisí místních samospráv a osadních výborů Města Přelouč – LO-
HENICE, KLENOVKA, LHOTA-ŠKUDLY, MĚ LICE, TUPESY a ŠTĚPÁNOV
a nově také jedno družstvo z PŘELOUČE. Opět se soutěžilo v různých zá-
bavných disciplínách, v dětských i dospě láckých skupinách. Mimo jiné se
běhalo na hromadných lyžích, skákalo se v pytlích a také třeba střílelo na
opičáka. Jako v prvním ročníku si všichni zúčastnění užili spoustu legrace,
soutěžního zápalu, a hlavně sousedské pohody. Bylo připraveno občerstve-
ní, perfektní zázemí poskytl Osadní výbor Mělice. Když děti zrovna nesou-
těžily, mohly si vyrobit indiánskou čelenku od Spokojených li šáků z.s., Komise
místní samosprávy Lhota – Škud ly připravila tentokrát dětské tetování, vý-
robu mýdel a originálních placek. Akce se povedla a my se těšíme na další
ročník, na který jste již nyní srdečně zváni.  Š. Junasová

Hry bez hranic, Mělice, 3. 6. 2023

Hry bez hranic podruhé
… od Šárky Junasové za KMS Lhota-Škudly
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Dne 19. 6. 2023 zahájila kompletně zrekonstruovaná Školní
jídelna Přelouč zkušební provoz kuchyně. Nové kuchyňské vy-
bavení testují zaměstnanci jídelny a seznamují se s novým zaří -

zením. Do konce školního roku výdej jídel stále probíhal ještě
v sokolovně. Od 1. září se žáci i učitelé vrátí do krásných nových
prostor opravené Školní jídelny Přelouč.

Stavební práce na revitalizaci Švarcavy v parku pod Občan-
skou záložnou a v prostoru u sportovišť probíhají stále. Ačkoliv
celkově to zatím vypadá jako jedno velké staveniště, pomalu se
začínají rýsovat první místa, kde už jsou vidět novinky, které nás

po dokončení tohoto projektu čekají. Práce by se měly dokončit
na podzim tohoto roku. V roce 2024 by pak měla následovat cel -
ková renovace celého parku pod Občanskou záložnou a také
Sportovní ulice. 

7–8/23

Nová Školní jídelna Přelouč odstartovala zkušební provoz

V parku pod Občanskou záložnou se dějí velké změny

Všichni jste srdečně zváni na Den otevřených dveří v pátek 1. 9. 2023 od 10 hodin.

Fotografie a text – MG



Společenská rubrika

9

lé
to

 2
0

2
3

7–8/23

Společenská rubrika
P

ře
lo

u
čs

ký
 R

O
ŠT

8
7–8/23

PŘELOUČÁCI 

Jubilanti květen
Marie Krátká 94 let
Jarmila Kohoutková 90 let
Miluška Koudelková 88 let
Miroslav Švanda 86 let
Zdeněk Doležal 85 let
Ludmila Fajtlová 80 let
Jana Malá 80 let
František Marek 75 let

Jubilanti červen
Ludmila Moravcová 90 let
Bohumil Matyáš 89 let
Dobromila Kopecká 87 let
Zdeňka Žejdlíková 86 let
Jan Pultr 85 let
Marie Dobrovolná 85 let
Jana Kučerová 80 let
Václav Nohejl 80 let
František Mareš 80 let
Pavel Kostelecký 75 let

Kamenná svatba
Eva a Ivan Koštialovi 7. 6.

Vzpomínka
Dne 21. července 2023 

uplyne 10 let, 
kdy nás opustila 

paní Jana NETUŠILOVÁ. 

Dne 31. srpna 2023 
uplyne 1 rok, 

kdy nás opustil 
pan Bedřich NETUŠIL.

S láskou vzpomíná rodina Netušilova. 
Nikdy nezapomeneme.

Vzpomínka
Dne 24. července 2023 

by oslavila své 75. narozeniny 
naše milá sestra, 

paní Božena ADAMÍROVÁ z Přelouče, 
roz. Kožená ze Štěpánova. 
Opustila nás 17. 9. 2020. 

Stále s láskou vzpomínají bratr Václav 
a sestry Bohumila a Marie s rodinami.

Vážení dříve narození spoluobčané!

Pokud je Vám kolem osmdesátky, nabízíme Vám, za Sbor pro občan -
ské záležitosti a zástupce občanů města Přelouče, malé odpolední čtvr -
teční posezení v salonku hospůdky u Soudku v Přelouči. Jedná se zatím
jen o dva prázdninové termíny a to ve čtvrtek 20. 7. 2023 a 17. 8. 2023
vždy od 15.00 hod. 
Pokud se budete chtít setkání zúčastnit, zavolejte na tel. 607 720 485
nebo pošlete email na adresu vlada.kotland@post.cz. 
Po vzájemném zavzpomínání a popovídání můžeme udělat i památeč -
ní fotografie, které poté můžeme zapsat do kroniky, zveřejnit v Roštu,
nebo se jimi jenom vzájemně obdarovat.

Budeme se na Vás těšit.                        
Sbor pro občanské záležitosti Města Přelouče 
a za občany města Přelouč Vladimír Kotland

Výročí
Dne 19. května 2023 oslavil náš tatínek 

pan Ing. Václav MORAVEC
své 85. narozeniny. 

Do dalších let přejeme hodně zdraví, 
štěstí a životního elánu. 

Václava Švecová, Pavla Hlaváčková 
a Martin Moravec, děti s rodinami

Diamantová svatba
Dne 19. srpna 2023 oslaví 

manželé Marcela a Jiří Danihelkovi 
z Přelouče diamantovou svatbu. 

Oddáni byli před 60 let v Praze 
na Staro městské radnici. 

Manželům Danihelkovým srdečně gratulu -
jeme a přejeme do dalších společných let
především mnoho zdraví a spokojenosti. 

SPOZ Přelouč

VÍTÁNÍ NOVÝCH OBČÁNKŮ NAŠEHO MĚSTA
Ve středu 14. 6. 2023 přivítal nové občánky našeho města v krásných prostorách Občanské záložny 

starosta Přelouče Martin Šmíd. Všem našim novým občánkům velice blahopřejeme
a do života přejeme hodně zdraví, štěstí a spokojenosti.

Richard Novák Vasil MarksAntonín Backa Thea Krupková

Adéla Dvořáková Kordula PšeničkováTea Jirmanová Ella Jirmanová

Leontýna Němečková Pavel Valenta

Autorkou fotografií je Mgr. Sandra Vášová. 

Lucie Krejčíková Melisa Vernerová
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bokou historii Policska a Broumovska i z vyprá-
vění své babičky a maminky. A když se vrátíme
zpátky do Přelouče, s naprostou přesností vy-
jmenovala obchůdky a živnosti od nádraží až
po Masarykovo náměstí, které existovaly v Pře -
louči v době jejího mládí. Jana Bahníková má
sestru Olgu Jankovcovou, která dopomohla Pře-
louči k tomu, že se stalo místem, kudy prochází
Východočeská trasa svatojakubské cesty. Ne-
dávno jsme s ní společně slavnostně odhalovali
tady v Přelouči svatojakubskou mušli u kostela
sv. Jakuba. Jana Bahníková má syna a dva vnu-
ky, z nichž mladší z nich je sokolem, sportuje za
TJ SOKOL Hradec Králové. Tak pokračuje láska
k sokolu v rodině Jany Bahnníkové i v dalším po -
kolení. 

Pro mě je Jana Bahníková obdivuhodný
člověk s neuvěřitelnou energií a optimismem.

Je vtipná a ráda se směje a pouští se stále do
nových a nových věcí a patří jí velké podě-
kování za to, že díky své celoživotní odvaze
a zodpovědnosti, velké lásce k přírodě a ži-
votu samotnému vždy pomáhala a pomáhá,
kde je třeba. 

                                     Fotografie: MG
                                     archiv J. Bahníkové
                                     úprava textu – MG

Naše rodačka, Stanka rozená Rutová, osla-
vila dne 7. dubna svoje devadesáté naroze-
niny. Narodila se v roce 1933 v Přelouči a pro -
žila zde celé mládí až do svých 20 let. Dodnes
vzpomíná na svoji učitelku Vančurovou, kte-
rá učila, jak být vstřícný k lidem a její rady se
jí osvědčily pro celý život. Pravidelně chodila
do kostela a dnes říká, že v Přelouči prožila
spokojený a šťastný start do života. Před vál-
kou, i po ní, se věnovala skautingu, ve kterém
také působila jako vedoucí. Jak sama ráda vy-
práví, pokračovala v organizaci skautských
schůzek i po rozpuštění organizace v roce 1950.

Po studiu na obchodní akademii pracova-
la na různých pozicích a místech. Ve svém ži-
votě tak byla dělnicí v továrně Tesla, pracov-
nicí v živočišné výrobě, později úřednicí ve
firmě Čedok. Nejraději ale vzpomíná na léta,
která strávila jako chovatelka malých telat
v českém pohraničí. Uvádí epizodu ze zaměst-
nání na ministerstvu zemědělství, kdy přišlo
nařízení, že na tomto úřadě nesmí pracovat
lidé, kteří jsou spojeni se zemědělstvím. Na
Stanku prasklo, že její dědeček byl rolník, a tak
musela z úřadu odejít. Pracovala pak v země-
dělském družstvu, kde pečovala o šedesát te-
lat a zde též obdržela vyznamenání Nejlepší
pracovník v živočišné výrobě.

Hrála také ochotnické divadlo a hrozně
toužila stát se herečkou (všude, kde byla za-
městnaná – v Přelouči, Pardubicích a Praze –
vždy hrála v ochotnických divadelních sou-
borech). Třikrát se pokoušela složit přijímací
zkoušky na DAMU, ale bohužel bez úspěchu.
Nakonec se na ni usmálo štěstí. V době, kdy
pracovala v továrně na výrobu šroubů, ji oslo-
vil herec Pavel Spálený (1915–1985) a poradil

jí, že v Realistickém divadle shánějí admini-
strativní sílu. Ihned se vydala k řediteli divadla,
ale ten ji upozornil, že ji přijímá jen jako úřed -
nici a na scéně že hrát nebude. V této práci
vydržela třicet let. Zde také proběhlo její osu-
dové setkání s hercem Dalimilem Klapkou,
který se stal jejím celoživotním partnerem.
Jejich svazek započal naprosto originálním
příběhem. Dalimil Klapka sloužil krátce na
vojně a dostal se do armádního uměleckého
souboru (AUS). Jednou poprosil sekretářku
di vadla – naši Stanku – aby mu pomohla s na -
zkoušením nové role. Půl dne seděli v loďce
na Vltavě, Dalimil předříkával svoji roli a Stan -
ka mu takzvaně „nahazovala“. Byla to jejich
úplně první schůzka a byla vedena čistě v pra -

covním stylu. Večer po představení Dalimil
Stance děkoval za pomoc a vylíčil, že jeho ro-
ta bude převelena na Slovensko a on už ne-
bude moci hrát v AUS. Výjimku mají pouze
vo jáci, kteří jsou ženatí – ti mohou zůstat s ro -
dinou v Praze. V tuhle chvíli mu Stanka na-
bídla: „Jestli Vám to pomůže, tak já bych si
Vás vzala“. Byl z toho sňatek z rozumu, ale pro-
žili spolu 62 let šťastného života a vychovali
dva syny. Starší Honza je českým šampionem
v parašutistickém sportu. Mladší Štěpán je
doktor matematiky a pracuje v oboru želez-
niční dopravy. Stanka je také trojnásobnou
babičkou a má už první pravnouče.

Ohromný kus práce pro naše město vy-
konala Stanka Klapková za svého působení
v Praze. Po mnoho let vedla Klub rodáků a přá-
tel Přelouče. Pořádala pravidelná setkání pře -
loučských rodáků, organizovala vlastivědné
přednášky a kulturní představení. Díky ní má
Přelouč v našem hlavním městě ostrůvek pa-
triotů a příznivců, který se stále pravidelně
schází ve své klubovně Ve Smečkách poblíž
Václavského náměstí a velmi dobře přitom
spolupracuje s rodáky z Pardubicka. Dále se
v neposlední řadě zasadila o výstavbu pře-
loučských pomníků Masaryka, obětí 2. svě-
tové války a vzniku samostatného státu. Při-
spěla také ke vzniku pomníku Antonína Švehly,
který připomíná jeho vazbu na Přelouč, ale
i neblahý osud původní sochy. Za obětavou
a mnohaletou propagaci Přelouče patří ju-
bilantce naše poděkování a přání, aby v dob-
rém zdraví prožila mnoho dalších let.

                  Pavel Kraus a Jan Závodský, 
                             Klub přátel Pardubicka

Jana Bahníková se narodila v Polici nad Me-
tují, ale celý svůj život žije v Přelouči. Setkání
s ní je pokaždé veselé a pohodové a je obdivu -
hodné s jakým elánem a optimismem ve svých
79 letech působí ve funkci starostky přeloučské -
ho sokola, jehož členkou je srdcem a duší celý
svůj život.

Jak jste se z Police nad Metují dostala do
Přelouče?

Můj rod pochází z Policska. První zmínky
o něm existují už v roce 1450. Moje maminka
pocházela přímo z Police nad Metují a tatínek
z Přelouče. Když se poznali a vzali se, byla ještě
válka, narodila jsem se v roce 1944. Maminka
odjela domů, porodila v Polici a ve 4 měsících
mě převezli sem do Přelouče, kde žiji celý ži-
vot. V Přelouči jsme nejdříve bydleli v místě
Agry, dnes už ten dům neexistuje, dříve to by-
lo zahradnictví pana Malého, tady jsme bydleli
v jednom domě v jedné místnosti a pak jsme
se o kus dál přestěhovali a měli tam dvoupo ko -
jový byt. Rodiče byli rádi, že máme kde bydlet.

Jaké jste měla dětství?
Do školy jsem začala chodit tady v roce

1950, ale 4 měsíce jsem pak chodila do školy
v Polici. Mamince po roce 1948 hrozilo vězení
kvůli tomu, že byla sokolka. Se sestrou jsme
byly odlifrované k babičce. První třídu jsem vy -
chodila v Policii nad Metují a do 2. třídy jsem
se vrátila do školy sem do Přelouče. Třídu jsme
měli tady v sokolovně. Hodně jsme sportovali
s panem učitelem Hrabincem, dělali jsme atle -
tiku, u sokolovny byla dráha na 60 m běh, cho-
dili jsme do sokolovny cvičit. Po základní ško-
le jsem chtěla jít studovat ekonomickou školu,
ale pro velký počet uchazečů jsem se tady
v Pardubicích nedostala, ale podařilo se mi
dostat se do Náchoda. Ale někomu tady z Pře -
loučáků se to asi nelíbilo, takže přišel příkaz,

že musím školu opustit. Nakonec díky pomoci
a vstřícnosti tehdejšího ředitele náchodské
ekonomické školy a mojí tety, která tam učila,
jsem dostudovala alespoň dvouletou školu.
Ale nesměla jsem v tu dobu vůbec jezdit do
Přelouče, aby mě někdo neviděl. 

Důvodem nepřejícnosti bylo to, že jste z ro -
diny sokolů?

Ano. Celá naše rodina byla sokolská. Jak
jsem už zmiňovala, že mamince hrozilo věze-
ní. Učila tady na staré základní škole. Nechtě -
la podepsat v roce 1950, že souhlasí s proce-
sem s Miladou Horákovou, s tím měla velký
problém. Nakonec to podepsala hlavně kvůli
nám a celý život si to pak vyčítala. Proto nás
se sestrou v té první třídě na čas odvezli do
Police k babičce. A asi nejvýznamnější člen ro-
diny z řady sokolů byl maminky strýc Franti-
šek Kleiner. Byl to profesor, starosta župy na
Kladně, legionář, přítel T. G. Masaryka, velký
sokol a vlastenec. Němci ho zavřeli do Osvě-
timi, kde zemřel. Existuje kniha z 1. republiky
„100 osobností první republiky“ a v ní je právě
také o mém strýčkovi. Na sokolovně v Kladně
má pamětní desku a na dnešním atletickém
stadionu (dříve to bylo sletové cvičiště), tak
tam má taky pomník. Sokolové byli také můj
dědeček a babička. 

A co bylo dál po škole? 
V roce 1960 jsem nastoupila do Tesly tady

v Přelouči a při práci jsem si také dálkově do-
dělala čtyřleté studium na ekonomické škole
a pak dostala doporučení i na vysokou školu.
Ale v té době už jsem se vdala a otěhotněla
a školu jsem už nedodělala. Ačkoliv původně
mě zajímala hodně etnografie, ale bohužel
tohle přání se mi nenaplnilo. V roce 1975 jsem
pak Teslu opustila, měla v té době velké eko-
nomické problémy a nastoupila do Škody Pra -
ha na výstavbu, kde jsem pracovala jako ve-
doucí plánování až do roku 1993, pak jsem
přešla do soukromé sféry dělat ekonoma. 

A co vy jako sokolka?
Do sokola jsem vstoupila v roce 1947, když

mi byly 3 roky a v 1948 jsem nacvičovala na
svůj první sokolský slet. A do sokola, ačkoliv se
postupně různě přejmenovával, chodila po řád.
Pamatuji si na krásné loutkové divadlo a vel ké
dřevěné loutky, se kterými se tady v sokolov-
ně hrálo každou neděli divadlo. Obleč ky na
loutky šila babička paní Kyselové. Pamatuji si
také na sokolskou kapelu, která tady v Přelou-
či působila ještě před válkou a po ní taky. Když
se pak sokolovna zavřela, loutky se ztratily
a vůbec se tady v sokolovně ztratilo spousta
věcí. Je to velká škoda. Pamatuji si na sokolní-

ka pana Mixu, cvičila nás Míla Jiroutová, cvičily
jsme s Béďou Holečkovou, Olinou Šťovíč ko -
vou. A když pak přejdu na období po sameto-
vé revoluci, tak to jsem začala v sokole hodně
pomáhat Mirkovi Breberovi. Byla to pro všech -
ny tenkrát velká radost. A když to tady v so-
kole zhruba před 4 lety vypadalo všelijak, tak
jsem se rozhodla ještě zkusit to tady dát víc
dohromady, vzala jsem funkci starostky soko-
la a společně s Petrou Kussmanovou se snaží-
me dávat sokolovnu a vůbec přeloučský sokol
více do pořádku. 

Pamatujete si na svoje první setkání s pa-
nem Breberou?

Poprvé jsem se setkala s panem Breberou
v 50. letech jako dítě při mikulášské besídce
jsme od něj dostávali dárek, byla to malá dře-
věné bradla a na tom byl přidělaný malý dře vě -
 ný šašek, který cvičil na těch bradlech. Jest li pak
ho třeba někdo ještě doma nemá? A všichni
víme, že pan Brebera měl největší zásluhu na
tom, že se k nám v roce 1990 do Přelouče so-
kol vrátil. Pak to byli také pan Štruml, pan Čer -
mák, pan Hons. Po revoluci se sestavil první vý-
bor, ve kterém jsem už byla i já a začali jsme
všichni s panem Breberou spolupracovat. Bo -
hužel po tom, co sokolovnu zavřeli komu-
nisti, se po návratu moc věcí nedochovalo. To
málo, co tu zůstalo bedlivě střežíme. Začalo se
opět secvičovat na sokolské slety, organizo-
valy se výlety. Byla to krásná doba.

Vzpomínání Jany Bahníkové se také stočilo
na její v podstatě druhý domov a tím je Brou-
movsko. Kousek od Broumova má krásnou rou-
benou chaloupku, kde tráví veškerý svůj volný
čas a tady je nyní nejvíce spokojená. Dlouho vy-
právěla o tomto velice krásném kraji. Zná hlu-

Vzpomínání přeloučské sokolky Jany Bahníkové

VÝZVA PRO ČTENÁŘE: 
Kdo by měl doma jakékoliv před-
měty nebo listiny spojené s pře-
loučským Sokolem, prosím, ozvěte
se nám. Budeme vám ve lice vděčni.

Stanislava Klapková – devadesátnice
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Ach, ta teta Běta!
Rok za rokem vždy na začátku a na konci školního roku vytahuje teta Bě  ta

svou mnoho let nedopletenou šálu a plete. Bohužel nejen šálu, ale i po hád ky.
A tak se Městskou knihovnou rozléhá pohoršené vzdychání druháčků a tře-
ťáků, kteří musí její popletené pohádky rozplétat a ještě k tomu doka zo vat,
že s abecedou jsou už dobří kamarádi. Odměnou je jim pak symbo lický klíč,
kterým se dají otevřít všechny knihy světa. Ten je zároveň i propust kou do fan -
tastického světa příběhů, ukrytých v knihách, do kterého se děti mohou bez
obav ponořit. Přejeme jim šťastnou cestu a mnoho krásný zážitků a kamarádů.

Červen v knihovně
Mnozí čtenáři se v tomto letním měsíci koneč -

 ně chystají na dovolenou a tím pádem cítí mno-
hem větší potřebu zásobit se něčím pěkným ke
čtení. Vždyť se celý rok těší, jak budou mít o do vo -
lené konečně na knihy čas. Proto je v našich půj -
čovnách v červnu pravidelně víc živo.

A když jsme zrovna nepůjčovali, přicházely
školní třídy užít si poslední letošní dílny a infor-
mační lekce. Pro celý druhý stupeň to byla téma -
ta publicistiky, holocaustu, pověstí a fantasy pří-
běhů, pro první stupeň to zase bylo o detektivech,
Harry Potterovi, abecedě a zajímavých knihách
vůbec.

A pro ty nejmenší pochopitelně nechyběl Book -
start. Maminky s dětmi si užívaly buď krásného
počasí při akcích v parku, nebo se scházely v naší
čítárně a věnovaly se knížkám pro nejmen ší s té-
matikou zvířátek.

O prázdninách nás čekají mimo běžného pro -
vozu na půjčovně příměstské tábory a pravidelné
úterní literární dílny s ekologickou tématikou, tak -
že se nudit určitě nebudeme. 

Přejeme všem krásné léto a mnoho zajíma vých
knih, přečtených o dovolené.

7–8/23

Novinky v Městské knihovně Přelouč

Pasování prvňáčků na čtenáře
Červen bývá v Měst-

ské knihovně ve zname-
ní mnoha školních akcí.
Ale vždy mimořádnou zá -
 ležitostí je pasování prv-
ňáčků na čtenáře a rytíř-
ské ochránce knih.

Děti se v první třídě
po chopitelně učí mno-
hem víc věcí než jenom číst. Ale téma čtenářství je přece jen knihovně nejbližší. 

S velkou radostí tedy každý rok chystáme pro děti čtenářské slavností pasování. Paní Knížka a Rytíř
všech písmenek se pěkně nastrojí, je pozvednut pasovací meč a z dětí jsou před koncem vší té slávy
rytíři jedna radost. Takových rytířských ochránců knih není nikdy dost. Navíc jim každý rok Národní
knihovna České republiky vydává krásnou knížku jen a jen pro ně. Tentokrát se jmenuje Křeček v letu
a opravdu se nedá koupit v žádném knihkupectví. Ani město Přelouč nezapomíná odměnit jejich čte-
nářské pokroky malým dárkem, takže malí čtenáři odcházejí nejen pasovaní, ale také spokojení.

Přejeme jim krásné první prázdniny.                                                            L. H.

Fotosoutěž JARO JE TADY!
Hlasování do fotosoutěže Jaro je tady! je u konce! A my již zná-

me 4 nejoblíbenější fotografie, které vybrali návštěvníci knihovny,
fb stránek i webu. Ale bylo to těsné! Na prvním místě s nejvyšším
počtem 30 hlasů se umístila fotografie s názvem OKRASNÁ JABLOŇ
(Kristýna S.). 28 hlasů získala fotografie s názvem JAKO Z POHÁD-
KY (Duckie). O třetí místo se podělily dvě fotografie se stejným

poč-
tem
hlasů, a to 27: BLEDULE JARNÍ (Martin P.)
a JARNÍ SUSHI (Pavla T.). Autoři vítěz -
ných fotografií získávají knižní odměny.
GRATULUJEME! 

Hlasování se zúčastnilo přesně 100 hla -
sujících. Z tohoto počtu byla vylosována
1 výherkyně, která získává DÁRKOVÝ
VOU CHER v hodnotě 2000,- na 40minu-
tové focení s fotografkou Martinou Čálko -
vou, které tímto děkujeme za sponzorský
dar! Výherkyní poukazu se stává Marta
Krajčovičová. GRATULUJEME!

E. F.

Fotosoutěž 1. místo

Fotosoutěž 
výherkyně voucheru

Fotosoutěž 
výherkyně 1. místo

Svatojakubská výstava
V Městské knihovně není mnoho místa, do kte  rého by se dala umístit jakákoliv výstava. Ale když se

chce, všechno jde.
S mimořádným potěšením jsme přijali nabíd ku Centra svatojakubských poutníků v Přelouči a orga -

nizace Orel jednota Přelouč na umístění je jich propagační výstavy v naší čítárně.
Cílem vystavených materiálů a map je informo vat případné zájemce o možnostech putová ní po Sva -

tojakubské cestě a zároveň upozornit na skutečnost, že i v Přelouči už máme zastávku pro sva to ja -
kubské poutníky.

Až do konce srpna si tedy u nás můžete pláno vat své trasy, prohlížet fotografie těch, kteří už se na
svou pouť vydali a začíst se do zajímavých informací z historie i současnosti svatojakubského putování.
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VEZEME STŘÍBRO!
Tak zněly nadšené hlasy zpěváků smíšeného pěveckého sboru Josefa

Bohuslava Foerstera! 
Sbor se 3. 6. 2023 zúčastnil jubilejního 50. ročníku tradiční mezinárodní

soutěže pěveckých sborů Mundi Cantant v Olomouci. Jedná se o největší
mezinárodní sborový festival v České republice – Svátky písní Olomouc, na
kterém sbor zazářil již podruhé. Na letošní ročník zavítalo přes 50 pěveckých
souborů z České republiky i ze zahraničí. Z nich se 43 sborů a 5 vokálních

ansámblů utkalo během pá-
tečních a sobotních soutěží
před od bornou me zinárodní
porotou. 

Sbor Josef Bohuslav Foer-
ster soutěžil v kategorii Do-
spělé sbo ry – smí šené. V pří-
jemném prostředí sálu Reduty
MFO přednesl pod vede ním
sbormistryně Anny Grecma-
nové a s klavírním do pro vo -
dem Marie Dvořáčkové vý běr
6 skla deb ze svého repertoá ru.
Ve velké konkurenci dalších
sou borů si sbor úspěšně vy-
zpíval stří br né pásmo!

Předsedkyní poroty byla
pro tuto kategorii paní An-
drea Brown (GBR), která je ve

svém oboru velmi uznávanou osobou. Předsedá porotám sborových sou-
těží a pořádá mistrovské kurzy pro sbory a dirigenty nejen ve Velké Britá-
nii, ale i po celém světě. 

Radost zpěváků z ocenění byla obrovská! Nabilo nás to pozitivní energií
a již teď se těšíme na další vystoupení. Rádi Vás přivítáme třeba na našem
tradičním vánočním koncertu v Přelouči. Určitě přijďte, bude se na co
těšit. ☺                                                        J. Šafránková (tajemnice sboru)

NAIVNÍ IMAGINACE V PŘELOUČI
Galerie současného umění v Přelouči, sídlící v přízemí budovy KASI-MON-

TIFER, Hradecká 1383, nabízí od května do července 2023 výstavu nazvanou
Naivní imaginace.

Naivní umění vytvářené malíři čistého srdce, neškolenými osobami,
charakteristické nepředstíranou naivitou a většinou detailním realismem
bylo a je inspirací svátečním i akademickým malířům, jenž si naivitu zvolili
záměrně jako vědomý prostředek sloužící pro zesílení výrazu jejich tvorby.

Na výstavě jsou k vidění díla minulých i současných mistrů naivní imagi-
nace, českých i zahraničních, od počátku 20. století do současnosti, jmenovitě
například Václav Plicka, Karel Chaba, Vladimír Komárek, Ivan Mládek a další.

Kromě aktuální výsta-
vy najdete v galerii stálou
expozici obrazů význam-
ného českého koloristy,
před stavitele neofavismu
a expresionismu, Mgr. Mi -
 roslava Mužíka. Tato stálá
výstava je průběžně do-
plňována o nová díla, ne-
boť majitelé galerie jsou
příznivci a sběratelé mist ro -
vy tvorby. Jiří Slavík
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Technohrátky Třemošnice 
15 vybraných žáků ze 7. a 8. ročníků se zúčastnilo akce Technohrátky, kte -

rou pořádala SOŠ technická Třemošnice. Žáci se formou soutěží, her a prak -
tických ukázek seznámili s obory obráběč kovů, nástrojař, mechanik seřizo -
vač, strojní mechanik a truhlář. Vyzkoušeli si své dovednosti při frézování,
stříhání plechu, měření rozměrů, výroby píšťalky nebo montáže dře věné sto -
ličky. V závěrečné vědomostní soutěži „Hej Ty, víš to“ získali naši žáci, v kon -
kurenci dalších 8 škol, první místo a odvezli si za odměnu ovocný dort.

Výsledky sběru pomerančové kůry
Také v letošním školním ro-

ce proběhl na naší škole sběr po -
merančové kůry. Žáci celkem na -
sbírali 286,11 kg, za které naše
škola obdržela 6 825 Kč. Peníze
ze sběru jsou využity na odmě -
ny za školní soutěže a akce jako
Dět ský den, Sportovní den apod.
Nejlepšími sběrači 6.–9. tříd byli
Kothová Lucie ze 7. B, Veselý Voj -
těch z 8. A a Lumenda Ondřej ze
6. B. Nejlepšími sběrači 1.–5. tříd
byli Musilová Anežka z 2. C, Kou -
delková Adéla z 2. A a Komenda
Šimon z 1. C. Tito žáci byli od-
měněni hodnotnými cenami. Všem ostatním velice děkujeme. 

Zájezd do Anglie
Ve dnech 30. 4. – 6. 5. se ně -

kteří žá ci 8. a 9. tříd zúčastnili 

Ekocentrum Paleta 
V květnu se šesté ročníky zúčastnily přírodovědného programu „Co

žije v zemi“ v Ekocentru Paleta v Pardubicích. Cílem programu bylo naučit
děti o bezobratlých živočiších a jejich významu v přírodě. Děti se rozdělily
do skupin a vydaly se na lov bezobratlých živočichů v areálu ekocentra. Pou -
žívaly různé techniky, aby je ulovily a zachytily. Poté si ulovené živočichy
prohlížely, poznávaly je a dokonce se snažily je nakreslit. Na závěr programu
děti prezentovaly své výtvory a ukázaly, co se naučily o bezobratlých živo -
čiších. Všechny živočichy vrátily zpět do přírody, aby mohly plnit svou dů-
ležitou roli v ekosystému. Děti byly z programu nadšené a projevily velkou
zvědavost při hledání a zkoumání. Tento zážitek je naučil, že i zdánlivě ne-
populární živočichové mají klíčovou roli v přírodě a zaslouží si naši pozor -
nost a ochranu.

Exkurze do Národního muzea
Dne 18. 4. 2023 jsme se společně se 7. A zúčastnili exkurze do Národní -

ho muzea v Praze. Po příjezdu jsme se prošli po Václavském náměstí a poté
zavítali do budovy muzea, kde jsme navštívili dvě expozice – Okna do pra -
věku a Zázraky evoluce. Na závěr exkurze jsme se podívali do kupole, ze kte -
ré jsme měli Václavské náměstí jako na dlani. Exkurze se nám moc líbila a už
se těšíme na další. 

za třídu 7. B Barbora Teichmanová 
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1. 6. – Přírodovědná poznávací soutěž Pardu-
bice 

– Projekt Já a můj domov – 4.C
– Městská knihovna Přelouč – 9.B

2. 6. – Den dětí pro I. stupeň
– Divadelní představení ZUŠ Přelouč pro

4.–9. ročník
5. 6. – 6. 6. – Výlet Malá Skála – 9.A
6. 6. – Exkurze zámek Kačina – 2.B
7. 6. – Reprezentant školy – ocenění úspěš-

ných žáků
– Exkurze Vyšehrad – 5.B

8. 6. – Exkurze Praha – 4.C
– Školní výlet ZOO Chleby – 1.A, 1.B, 1.C

8. 6. – 9. 6. – Výlet Malá Skála – 9.B
– Výlet Konopáč – 8.A

9. 6. – Ročníkový projekt Máme rádi zvířata –
   1.A, 1.B. 1.C
– Exkurze Praha Vyšehrad – 5.C

10. 6. – Spaní ve škole – 2.C
12. 6. – Sportovní odpoledne s opékačkou –

4.C
– Výlet Mirakulum – 6.A, 6.B, 7.A, 7.B

12. 6. – 16. 6. – Škola v přírodě – 3.B, 3.C
13. 6. – Třídní schůzka rodičů předškoláků 

– Pasování na čtenáře, zahradní slavnost
   – 1.A
– Spaní ve škole – 1.A, 1.B, 1.C
– Ročníkový projekt – 9.A, 9.B

14. 6. – Venkovní pohybové hry s AJ – 5.A, 5.B,
5.C

– Právo na každý den – vybraní žáci 8. tříd
– Exkurze Ekocentrum Pardubice – 1.A

15. 6. – Rozloučení 5.C – DDM 
– Spaní ve škole – 5.C
– Pasování na čtenáře – 1.B
– Exkurze Praha Vyšehrad – 5.A
– Městská knihovna Přelouč – 5.B

16. 6. – Ročníkový projekt – 3.A
– Výlet Choltice – 2.A, 2.C
– Městská knihovna Přelouč – 5.C
– Sportovní odpoledne s rodiči a spaní

ve škole – 3.A
20. 6. – Městská knihovna Přelouč – 4.C, 8.B

– Koláček – cyklistické závody pro I. stu-
peň 15,00 h

– Rozloučení 5.B 
21. 6. – T-Mobile Olympijský běh – pro I. stu-

peň
– Kuželna – turnaj rodičů a dětí – 2.B
– Městská knihovna Přelouč – 8.A

23. 6. – Knihovnice ve škole – 6.A, 6.B, 7.A, 7.B
– Výlet Fly zone park Hradec Králové –

8.B 
26. 6. – Rozloučení s žáky 9. tříd 
27. 6. – Výlet Heroland Kutná Hora – 2.B

– Sportovní den pro II. stupeň
– Kuželna – 4.C

28. 6. – Opékačka v DDM – 4.C, 5.C

7–8/23

ZÁKLADNÍ ŠKOLA SMETANOVA UL.
PŘEHLED ČERVNOVÝCH AKCÍ 

Naši nejstarší a nejmladší

Gratulujeme malým prvňáčkům za úspěšné zvládnutí prvního roku ve
škole. 

Našim deváťákům patří nejen gratulace k ukončení školní docházky,
ale především přání mnoha úspěchů při dalším studiu na středních ško-
lách a učilištích.

zájezdu do An glie. Vrátili se spokojení a pl-
ní zážitků.
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA PŘELOUČ, MASARYKOVO NÁMĚSTÍ 45
Tajemství Querburů

Nevíte, kdo je to Querbur? My jsme to také
nevěděli, dokud jsme se 4. května nepotkali s pa -
nem Michalem Vlkem v městské knihovně v Pře -
louči. Tajemství Querburů je fantasy kniha pro
děti a Querbur je druh miniaturních lidí žijících
v pohádkové říši na mohutném dubu. Hlavním
hrdinou příběhu je třináctiletý Kryštof Potůček,
který se ztratí, když si cestu ze školy zkrátí lesem.
Právě tuhle část z celého příběhu nám pan Vlk
četl a pak nám dával různé otázky, protože si pro
nás přichystal soutěž, a výherce si mohl odnést
knížku domů. Musíme říci, že děti poslouchaly
vel mi pozorně a vyprávění je opravdu zaujalo.
Příběh má spád, je napínavý a promyšlený. Kniha
je i pěkně ilustrovaná a určitě stojí za přečtení. 

Projektový den v Kladrubech
V pátek 12. května se žáci 7. B vypravili na ná -

vštěvu Střední školy chovu koní a jezdectví do
Kladrub nad Labem. V rámci projektového dne
absolvovali přírodovědnou soutěž. Žáci se rozdě -
lili do 3 družstev, jejichž cílem bylo na vyznačené
trase v lese objevit co nejvíce kartiček s otáz kami.
Po krátké přestávce si odvážnější žáci vyzkoušeli
jízdu na koňském trenažéru. Na závěr byly vyhlá-
šeny výsledky soutěže. Vítězné družstvo si rozdě-
lilo sladkou odměnu. Pochvala patří všem zúčast-
něným.

4. A v Muzeu 
Antonína Dvořáka v Praze

22. května se naši čtvrťáci vydali do Prahy na
tvořivou dílnu „Rusalka“ do Muzea Antonína
Dvořáka. Celý den začal pro mnohé objevně –
jeli totiž poprvé metrem a zvládli to na jedničku!

V muzeu se nás hned ujala mladá paní lektorka,
která nás přivítala v převleku za osobu Antoní -
 na Dvořáka a uvedla nás pak nenásilnou formou
do období jeho života – přelomu 19. a 20. století.
Krátce nás seznámila s jeho osobností a dílem.
Hlavní částí tvořivé dílny bylo poznat blíže ope-
ru jako hudební formu a děj opery Rusalka, kte-
rý lektorka srovnávala s (dětem již známou) po -
hád kou o Ariel. Děti si zkoušely tančit, zpívat,
dirigovat jako v opeře, ale také vybírat postavy
a do končovat příběhy, nad jejichž divadelními
zapracováními jsme se všichni zasmáli! Celé do-
poledne jsme si užili a věřím, že už si v příštích le -
tech při výuce děti vždy vzpomenou, jak vypadá
opera, operní divadlo či orchestr a o čem vypráví
opera Rusalka od jednoho z našich největších hu-
debních skladatelů – Antonína Dvořáka. 

Švýcarsko 2023
Koncem května jsme vyrazili s padesáti žáky devátých tříd na poznávací

zájezd do Švýcarska. Měli jsme připravený bohatý program plný nevšedních
zážitků. Během prohlídky Kostnice jsme viděli Husův dům. Dále Bodamské
jezero a Rýnské vodopády. V čokoládovně se žáci seznámili s historií a vý-
robou švýcarské čokolády. V sýrárně zase s výrobou výborného švýcarské-
ho sýra, kterým je tato země proslulá. Pokračovali jsme k Ženevskému jezeru

a ve městě Montreaux jsme navštívili muzeum slavné skupiny Queen. Ve
francouzském městě Chamonix nás čekalo malé dobrodružství – a sice
výjezd lanovkou na Augiulle Du Midi do téměř 4000 metrů. Poslední den
jsme si prošli malebné horské městečko Champery, kde jsme byli po celou
dobu pobytu ubytováni v příjemném hotelu Suisse. Náš program končil
v Luzernu, prohlídkou města. Odtud jsme se již vraceli domů plní krásných
zážitků. Paní průvodkyně seznámila žáky nejen s přírodními krásami Švýcar-
ska, ale dozvěděli se i o způsobu života zdejších obyvatel a o jejich kultuře. 

POKOS 2023
Ve středu 31. května se uskutečnilo oblastní

kolo soutěže POKOS (Příprava obyvatel k obraně
státu), kterou pořádá Armáda ČR. Na tuto akci
jsme se dlouhodobě připravovali. Po náročném
dvoukolovém testování fyzické zdatnosti žáků
byli vybráni vždy jedna dívka a jeden chlapec z řad
6. – 8. tříd, kteří se vydali reprezentovat v tento
den naši školu. Letošním ročníkem nás po celou
dobu závodu provázelo téma heydrichiády, a to
konkrétně operace Anthropoid a Silver A. 

V sezemickém parku Mlynářka náš čekal běh
v délce 4,5 km. Ještě než jsme se vydali na start,
absolvovali jsme hod granátem na cíl, střelbu ze
vzduchové pistole a člunkový běh. V 10 hodin
jsme dešifrovali kód k truhle, ve které byla ukrytá
mapa trasy. Poté jsme mohli vyběhnout do te-
rénu. Cestou nás čekaly úkoly jako výměna kola

u automobilu, rozdělávání ohně pomocí křesadla,
hašení požáru, ale také vědomostní kvíz o Gab-
číkovi a Kubišovi a celém atentátu na říšského
protektora. 

Naše družstvo ve složení Míša Kratochvílová
a Matěj Školník (6. ročník), Mája Froschová a Jo-
sef Pošepný (7. ročník), Pavlína Vančurová a Ště-
pán Dušek (8. ročník) dokázalo porazit v těžké
konkurenci 8 základních škol, a umístilo se tak na
celkovém 6. místě. 

Závod jsme si užili a těšíme se na další ročník.

Přejeme 
krásné 

a pohodové 
léto!

Tak lze nazvat výlet šesťáků, konkrétně 6. A
a 6. C, ve čtvrtek 18. května do města na soutoku
Labe a Cidliny, do Poděbrad. Vyrazili jsme ráno
autobusem z Přelouče a první zastávka byla
v Libicích nad Cidlinou, kde děti plnily první kvíz
ohledně historie rodu Slavníkovců a o městě Po-
děbrady. Ač byl konec května, na místě bývalé-
ho hradiště Slavníkovců foukal studený vítr a zima
nám zalezla až pod trička. Ale v autobusu cestou
do Poděbrad jsme se ohřáli a do města dorazili
již za trochu teplejšího počasí. I sluníčko na nás
občas vykouklo. Následovala prohlídka muzea fil-
mových postav, kde děti mohly popustit uzdu své
fantazii. V muzeu jsme viděli širokou škálu filmo-
vých postav z různých pohádek, Pána prstenů,
marvelovek, Hvězdných válek či Predátora. Všich-
ni vypadali jak skuteční. „Mně se nejvíc líbila ho-
rorová ulička,“ říká nadšeně Agátka a i ostatní děti
přikyvují. Na památku se mohly děti vyfotit se

světelným mečem, Thorovým kladivem či klo-
boukem z Harryho Pottera. 

Následovala exkurze do Evropy, ale jen v po -
době nádvoří poděbradského zámku, kde jsou
umístěna srdce představující jednotlivé státy Evro -

py. Zde děti kreslily tato srdce s typickými znaky
států a plnily druhý kvíz týkající se jak těchto států,
tak i poděbradských růží a známých osobností. Po
krátkém rozchodu, zmrzlině nebo něčem dobrém
na zub jsme vyrazili směr domov. Na závěr musíme
moc pochválit všechny účastníky za vzorné chování,
díky čemuž si výlet užily nejen děti, ale i učitelky. 

Exkurze do světa historie, cestování i fantazie
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ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA PŘELOUČGYMNÁZIUM A GRAFICKÁ STŘEDNÍ ODBORNÁ ŠKOLA PŘELOUČ

Dva dny oslav přeloučského gymnázia
Středoškolské vzdělávání má v Přelouči dlouhou tradici. „Je to již sedmde-
sát let od chvíle, kdy do lavic tehdejší jedenáctileté střední školy usedli
první žáci. Ředitelem školy byl v té době Václav Hejduk,“ uvádí na za-
čátku svého proslovu ředitel současného Gymnázia a grafické střední
odborné školy v Přelouči Miroslav Pavlata. Je sobota 17. června 2023
a nacházíme se na zahradě školy. Spolu s námi jsou v areálu školy i její
absolventi, zaměstnanci nebo současní studenti. Druhý den oslav právě
začal. 

Nejlepší pekař i časová schránka
Ku příležitosti výročí se škola rozhodla uspořádat oslavy hned dvouden-

ní. „V pátek jsme slavili s našimi současnými žáky. V tomto dni výuka odpadla
a učitelé ve spolupráci s některými studenty připravili soutěžní stanoviště,
na kterých si mohli ostatní žáci vyzkoušet různé disciplíny,“ uvádí zástupkyně
ředitele školy Jana Brandová, která má na starosti organizaci oslav. „Stu-
denti si tak mohli vyzkoušet například chemické pokusy, hledali tzv. ‚kešku‘
v areálu školy, prošli se po slackline (provaz natažený mezi stromy) nebo si
mohli zahrát na hudební nástroje v improvizované zkušebně,“ přibližuje
Brandová program oslav pro studenty. 

Součástí prvního dne oslav byla i volba nejlepšího pekařského výrobku
žáků přihlášených do soutěže, běžela se symbolická sedmdesátikolová šta-
feta a také se pořídila fotografie z dronu, na níž jsou žáci i učitelé školy seřa-
zeni do tvaru čísla 70. „V závěru pak měly všechny třídy možnost dát nějaký
upomínkový předmět do časové schránky, kterou otevřeme za třicet let, ku
příležitosti oslav stého výročí,“ dodává Brandová. 

Známí absolventi? Výtvarníci, hudebníci i vědci
Na druhý, sobotní den oslav pak škola naplánovala program pro veřej-

nost. Ve 13 hodin se brány školy otevřely a davy bývalých studentů a dal-
ších zájemců o návštěvu školy z řad veřejnosti začaly proudit do budovy
a posléze se všichni sešli na zahradě školy, kde si vyslechli úvodní projev
ředitele, ve kterém zmínil úspěšné absolventy. „Školou za těch sedmdesát let
prošlo zhruba tři a půl tisíce studentů, takže vyjmenovat všechny by určitě ne-
šlo. Mohu ale aspoň zmínit ty, kteří patří k těm nejúspěšnějším či nejvýra-
znějším,“ říká z pódia Miroslav Pavlata. Na prvním místě zmiňuje Vladimíra
Jiránka, významného českého karikaturistu a autora postaviček Boba a Bob-
ka nebo Pata a Mata. Poté připojuje ještě výčet těch nejúspěšnějších a nej-
výraznějších politiků, lékařů či umělců. K nejznámějším z nich v současnosti
patří například frontman skupiny Vypsaná fiXa Michal Mareda nebo vesmír-
ný architekt pracující pro NASA Ondřej Doule. 

Zástupkyně Jana Brandová následně zve na pódium jednoho z prvních
absolventů školy Josefa Borského, který ve svém projevu zmiňuje i již vzpo-
mínaného Vladimíra Jiránka. Jeho projev bohužel přerušuje bouřka, během
které musí být program na chvíli přerušen.

I když se spousta věcí ve světě mění, bývalí svěřenci přeloučského gym-
názia sem zavítali také proto, aby zavzpomínali na to, co tu zůstalo z dob

jejich studia. „Mě zaujala dlažba, která je úplně stejná. I když už je tady
spousta věcí jinak, škola působí celkově veseleji, tak dlažba tu musí být už
od začátku,“ směje se Pavel Matouš, jeden z absolventů školy. A na koho
vzpomíná rád? „Gympl byl překvapivě dobrý. Myslím, že jeho výhodou bylo
i to, že je na malém městě a že se tu držela komunita,“ dodává ještě Matouš,
který školu navštěvoval v 90. letech.

A jak na dobu svého působení vzpomínají její bývalí učitelé? Jaké emoce
v nich vyvolává budova školy, se kterou je pojí dlouholeté zkušenosti? „Žád-
né,“ vypálí lakonicky Olga Velcová a hned vzápětí dodává, že školu zná tak
dobře, že si na nostalgii nepotrpí. „Já na vzpomínky nejsem, já žiju součas-
ností,“ říká.

„Učila jsem tu dvacet šest let a za tu dobu mám skutečně hodně vzpo-
mínek. Já jsem ‚tahala‘ děti po světě,“ vzpomíná na dobu svého učitelování
další pedagožka, Hana Rumpíková. „Byla to nejlepší doba mého působení.
Studentům jsem říkala, že nejsem učitelka v pravém slova smyslu. Můj přístup
byl prostě trochu jiný,“ usmívá se bývalá vyučující.

Na odpoledním programu pro veřejnost je znát, že škola za sedmdesát
let své existence vychovala řadu lidí, pro které zůstane důležitou součástí
jejich života. „Táhnou“ zejména seznamy absolventů, každý se chce najít a za-
vzpomínat na své spolužáky. „Ale chceme také nabídnout program pro ve-
řejnost. Pro návštěvníky jsme připravili vystoupení místních hudebních sku-
pin, a aby po letošních oslavách zůstala i nějaká trvalá stopa, rozhodli jsme
se zasadit památný strom,“ uzavírá hlavní organizátorka oslav Jana Brandová.

Ondřej Vojtěch

Zdeněk Krejčík

Hold alma mater
Slovutná naše alma mater – já hold svůj ti teď vzdávám.
A za tvou péči o vzdělání – tobě dík pokorný dávám!
Vždy sis sbor svých pedagogů – zachovávala elitní.
Jen s ním lze pak docíliti – výsledky tak kvalitní!

Slavná naše alma mater – jsi s léty stále mladší.
Jenom tvoji absolventi – žel, jsou stále starší!
Vzpomněla sis na nás – svolalas’ nás k sobě.
Všichni jsme se sejít mohli – v tobě po dlouhé době!

Sedmdesáté výročí školy – to etapa je dlouhá.
U školy, natož v lidském žití – není to chvíle pouhá!
Mnozí z našich spolužáků – teď shůry na nás hledí.
A všichni, kteří dorazili – už své o žití vědí!

Čas je velmi krutý soudce – však všem stejně měří.
Přesto každý lpí na žití – ve své příští věří!
Tak vzpomínáme na odešlé – a v našich myslích žijí,
ti profesoři i spolužáci – co s námi se už míjí!

Však na Olympu, mezi bohy – zas potkali se spolu.
A důstojně tam reprezentují – naši slavnou školu!
Ta Gymnáziem je nyní – což přidalo jí lesk.
Však po bývalém názvu jejím – zůstal nám v duši stesk!

Tak sláva naší alma mater – jež v čase dále vzkvétá.
Ať všichni její absolventi – vždy dobývají světa!
Jsme jen lidé smrtelní – škola však tu věčně bude.
Ať vždycky její absolventi – standartu její nesou hrdě!

Nechť stanou se z nich odborníci – ty planeta si žádá.
A na její záchraně – jich celá řada bádá!
Teď už půlnoc odbíjí – však naděje snad žije,
i když zvon zní výhružně – a na poplach bije!

Přelouč                                                                     17. 6. 2023 13.00 hodin 

Festival Polanského Přelouč
Již po osmnácté se v přeloučském parku za školou konal festival decho-

vých hudeb Polanského Přelouč. Festival pořádá Základní umělecká škola
Přelouč a Kulturní a informační centrum Přelouč za výrazné podpory měs-
ta Přelouč a Pardubického kraje. Na letošním ročníku se představili domácí
Dechový orchestr ZUŠ Přelouč s dirigentem Michalem Chmelařem, Jiří Škvá-
ra a jeho muzikanti, Pardubická muzika (dechovka Konzervatoře Pardu-
bice) a Mistříňanka. Festival slavnostně zahájil místostarosta města Ivan Mo -
ravec a celým festivalem diváky provázel moderátor Pavel Merta. Počasí
se vydařilo, a tak si diváci mohli vychutnat sedm hodin dechovky až do
pozdních večerních hodin.

Tomáš Vondrouš 
na Pardubickém hudebním jaru

Náš žák Tomáš Vondrouš vystoupil díky vítězství v soutěži Hraj on-li -
ne! na festivalu Pardubic-
ké hudební jaro. Koncert
se konal 24. 5. v Sukově sí-
ni Domu hudby v Pardu-
bicích. Tomáše do pro vo dil
komorní soubor složený ze
členů Komorní filhar mo -
nie Pardubice. Dě kujeme
za skvělou reprezentaci
a pře  jeme Tomášovi hod -
ně úspěchů v jeho dalším
studiu na Konzervatoři Par -
dubice.

Zakončení letošního programu MenArt
Dechový orchestr ZUŠ Přelouč v květnu zakončil letošní účast ve stipen-

dijním programu MenArt. Orchestr v lednu absolvoval dvoudenní soustře-
dění s dirigentem a světovým hornistou Radkem Baborákem. Vybraní žáci
se pak v dubnu vydali na zkoušku společného orchestru MenArt do Ústí
nad Orlicí. Celý projekt byl završen 27. 5. vystoupením na náměstí v No-
vém Městě nad Metují. Přeloučský orchestr celou akci zahájil pod vedením

své ho dirigenta Michala
Chmelaře, následovalo
vystoupení symfonic ké -
ho orchestru Decapoda
ze ZUŠ Ústí nad Orlicí.
Koncert vyvrcholil dvě-
mi sklad bami, které oba
orchestry zahrály společ-
ně po vedením Radka
Baboráka.

Pěvecké sbory se loučí se školním rokem
Nabitý rok mají za sebou i pěvecké sbory ZUŠ Přelouč – Ohniváček

a Rošťák. Po sérii svých koncertů v Přelouči i v okolních obcích školní rok
vyvrcholil slavnostním koncertem k 20. výročí založení sboru Rošťák, který
se konal v Občanské záložně dne 26. května. V prvním červnovém víkendu
pak zpěváci odcestovali na mezinárodní soutěžní festival Svátky písní Olo-
mouc, odkud se vrátili s krásným stříbrným pásmem. Gratulujeme! Za ce-
loroční práci děkujeme oběma sbormistryním Veronice Pokorné a Anně
Grecmanové i klavíristkám Petře Lojínové a Lucii Březinové. 

Závěr roku ve znamení 
závěrečných vystoupení ve všech oborech!

Není tajemstvím, že žáci škol a učitelé vnímají rok více z pohledu škol-
ního, největší oslavy tedy nepřichází na konci prosince, ale až v červnu.
V Základní umělecké škole Přelouč se měsíc červen nese ve znamení zá-
věrečných a absolventských koncertů v oboru hudebním, žáci tanečního
a literárně-dramatického oboru mají za sebou zase závěrečná celovečerní
vystoupení, výtvarníci organizují výstavy a vernisáže svých zdařilých prací. 

Taneční oddělení ZUŠ pod vedením paní učitelky Petry Mori úspěšně
zakončilo aktuální rok v Občanské záložně v pondělí 5. června. V průběhu
večera byly k vidění malí žáčci, kteří mají svou kariéru ještě před sebou, i ti
nejstarší, kteří se představili například i ve vlastních vytvořených choreo-
grafiích. 

Literárně-dramatický obor má také napilno. Ve dnech 1. a 2. června se
konala celkem čtyři představení obnovené premiéry hry Obecně prospěš-
ná strašidla. Tři z uvedení byla věnována žákům místních základních škol
a gymnázia. Ze zásluh paní kolegyně Kláry Tvrdíkové ještě uveďme úspěš-
né audio natáčení pověstí O Přelouči, z nichž nejznámější je patrně o tom,
jak přeloučští táhli býka (či vola) na věž. Poděkování patří i žákům, kteří po -
věsti na točili – Anně Říhové, Anežce Novotné, Natálii Soldánové, Martinu
Kautskému a Lukáši Novotnému. 

vedení školy
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Trh práce 
na Přeloučsku

Krajská pobočka v Pardubicích,
kontaktní pracoviště Přelouč

Úřad práce ČR evidoval k 31. 5. 2023 celkem 253 893 uchazečů
o zaměstnání (UoZ). Podíl nezaměstnaných osob činil 3,5 %. Míra ne-
zaměstnanosti byla podle posledních dostupných dat EUROSTATU
(za únor) nejnižší v celé EU a to 2,7 % (průměr EU 6,0 %). Situace na
pracovních trhu aktuálně odpovídá jak dlouhodobému vývoji, tak
ročnímu období. Ze strany zaměstnavatelů přetrvává zájem o nové
zaměstnance, převážně v dělnických a vysoce odborných profesích.
Dlouhodobá poptávka je po kvalifikovaných řemeslnících.

Informace o vývoji nezaměstnanosti v ČR v elektronické formě jsou
zveřejněny na internetové adrese https://www.mpsv.cz/web/cz/mesicni. 

Informace o nezaměstnanosti – 
Pardubický kraj – květen 2023

K 31. 5. 2023 evidoval Úřad práce ČR (ÚP ČR), Krajská pobočka 
v Pardubicích, celkem 9 194 UoZ. Podíl nezaměstnaných klesl na 2,6 %.
Během května podalo žádost o zprostředkování zaměstnání a zave-
dení do evidence ÚP ČR v rámci Pardubického kraje 1 513 osob. Na-
opak z evidence odešlo 1 861 osob. Meziměsíční pokles nezaměst-
naných byl zaznamenán ve všech okrese, největší v okrese Chrudim
(7,3 %) a Svitavy (5,3 %). Meziměsíční nárůst nezaměstnaných nebyl
zaznamenán v žádném okrese. Ke konci měsíce května bylo evido-
váno na ÚP ČR, Krajské pobočce v Pardubicích 5 317 žen. Jejich podíl
na celkovém počtu uchazečů činil 57,8 %. V evidenci bylo 1 579 osob
se zdravotním postižením, což představovalo 17,2 % z celkového po -
čtu nezaměstnaných. Podporu v nezaměstnanosti pobíralo 3 583 ucha -
zečů o zaměstnání, tj. 39 % všech uchazečů vedených v evidenci. Kraj
evidoval k 31. 5. 2023 celkem 15 033 volných pracovních míst. Na
jedno volné pracovní místo připadalo v průměru 0,6 uchazeče, z to-
ho nejvíce v okresech Svitavy (0,8) a Chrudim (0,8). Z celkového
po čtu nahlášených volných míst bylo 401 vhodných pro osoby se
zdravotním postižením (OZP), na jedno volné pracovní místo při-
padalo 3,9 OZP.

Informace o nezaměstnanosti – 
okres Pardubice – květen 2023

K 31. 5. 2023 bylo evidováno 3 310 osob. Podíl nezaměstnaných
osob na obyvatelstvu klesl na hodnotu 2,8 %. Na poptávkové straně
trhu práce bylo k 31. 5. 2023 evidováno celkem 6 728 volných pra-
covních míst. Z celkového počtu volných pracovních míst bylo pouze
526 tj. 7,8 % míst, bez příznaku „pro cizince“. Na dalších 6 202 pozic
pak mohli zaměstnavatelé přijímat také pracovníky ze zahraničí. Na
jedno volné místo připadalo v průměru 0,5 uchazeče. 

Vybrané obce region Přeloučsko – 
Údaj o počtu nezaměstnaných v obcích 

je získán ze statistiky obcí (GIS0) z IS Okpráce

Nejvyšší nezaměstnanost za měsíc květen 2023 byla v obcích
regionu Přeloučsko:

Jeníkovice 8,2 % (12), Přelovice 5,9 % (9), Strašov 5,4 % (14), Újezd
u Přelouče 5,2 % (7), Zdechovice 6,8 % (30), Poběžovice 4,9 % (3), Je-
dousov 4,9 % (5), Sovolusky 4,6 % (4,6). 

Sledujte průběžně informace na: www.uradprace.cz. Zde najdete
informace ohledně aktuálních úředních hodin, formuláře, kontakty
na pracovníky a další informace.

Žádost o zprostředkování zaměstnání přijímáme osobně v pra-
covní dny od pondělí do pátku v úředních hodinách. 

„Zpráva z podkladů ÚP“. 

název
Uchazeči o zaměstnání

(UoZ) celkem
Podíl nezam. 

na obyvatelstvu v %

Přelouč 247 3,9

Chvaletice 93 4,6

Břehy 25 3,3

Choltice 19 2,4

Dům dětí a mládeže 
Přelouč

Poslední schůzky zájmových kroužků

Klub Klubíčko
Kluby probí ha  ly po celý školní rok pod vede-

ním Petry Jílkové (Po), Blanky Leksové (Út, Pá)
a Lucie Hadáčkové (St). Společná schůzka rodi čů
i dětí se uskuteč nila na zahradě DDM. Společně
jsme si zazpívali, za  hráli hry a opekli uzeninu.
Všem ná vštěvníkům dě kujeme za celoroč ní pří-
zeň a tě šíme se na další setkání.

Cvičení s Álou

Na poslední schůzce se rodiče vrátili do dět-
ských let. Společně s dětmi úspěšně absolvovali
sportovní soutěže pod vedení Alenky Štainerové
a Báry Hrdé. Odměnou za celoroční účast byl pro
děti diplom a oblíbené mafínky.

Moderní tance I.
Kroužky Moderních tanců I. a II. probíhaly v tě-

locvičně gymnázia po celý školní rok pod vede-
ním lektorů Natálie Nechvílové a Dominika Dulín-
ka každé úterý a čtvrtek. Na posledních schůz kách
se kroužky představily rodičům ve společných vy -
stoupeních. Velké poděkování patří oběma lekto-
rům za několikaletou úspěšnou spolupráci, skvě-
lou reprezentaci tanečních kroužků na tanečních
soutěžích po celém kraji.

Trampolínky, Aerobic, Flétny
Společná schůzka všech tří kroužků měla pro -

běhnout jako párty na zahradě DDM. Bohužel
nám počasí nepřálo a museli jsme program z pro -
 storových důvodů rozdělit do skupin. Přesto vě-
říme, že se rodiče s dětmi společně pobavili. Na

závěr jsme si společně zazpívali se skupinou
Vodfrk. 

Hry bez hranic
Tým DDM se úspěšně zúčastnil skvělé spor-

tovní akce, kterou připravil osadní výbor Mělice
dne 3. 6. 2023. Náš tým v těžké konkurenci obsa-
dil skvělé třetí místo. Všem dětem děkujeme za
skvělou reprezentaci města Přelouč. 

Nabídka kroužků
Nabídku kroužků na školní rok 2023/24 zveřej -

níme v červenci na našich webových stránkách
www.ddmprelouc.cz, kde se zároveň dozvíte ve-
škeré další informace.

Osmáci a deváťáci ze základních škol 
na soutěži „Právo pro každý den“

Dne 14. 6. 2023 se v prostorách Občanské záložny konal XIX. ročník
oblastního kola soutěže „Právo pro každý den“. Této soutěže se účastní
čtyřčlenná družstva osmých a devátých ročníků ZŠ. Soutěž nepřímo nava-
zuje na přednášky Městské policie Přelouč, které jsou, mimo jiné, zaměřené
na zvyšování právního vědomí naší mládeže. Letošního ročníku se účast -
nilo šest družstev ze základních škol v Přelouči a Řečanech nad Labem.

Písemné odpovědi žáků hodnotila čtyřčlenná porota ve složení:
Policejní komisař Norbert Borský, Mgr. Lucie Nejerálová a Mgr. Kateřina
Veselá z oddělení sociálně právní ochrany dětí Přelouč a Leoš Slavík, velitel

MP Přelouč.
Na prvním místě

se umístili žáci 9. tří-
dy ZŠ Řečany nad La -
bem – Jan Křivka, Ema
Žáková, Alena Ma-
chovcová a Elizabeth
Terziu.

Na druhém místě
žáci 9. třídy ZŠ Smeta -
nova – Samuel Miar -
tuš, Tobiáš Borovec,
Anna Vysoká a Jan
Cha  rouzd.

Na třetím místě žáci 8.třídy ZŠ Řečany nad Labem – Adéla Vondráko-
vá, Lukáš Erban, Jakub Sojka a Matěj Jirásek.

Dovolte, abych touto cestou poděkoval všem zúčastněným soutěžícím
a pedagogickému sboru všech škol za spolupráci na tomto projektu. 

Za Městskou policii Přelouč
Leoš Slavík, DiS., velitel MP 

Pravidla silničního provozu 59
V nadcházejícím letním čase velké množství Čechů vyráží autem za

dovolenou do Chorvatska, proto výjimečně „odbočíme“ z tuzemských sil-
ničních pravidel k těm chorvatským. Začněme rychlostními limity. Pro
osobní vozidla do 3,5t platí omezení v obci 50km/h, mimo obec 90km/h,
na dálnici 130km/h. Pro automobil s přívěsem do 3,5t (analogicky před-
chozí větě) 50/80/80, pro obytné automobily do 3,5t 50/90/130. Všechny
automobily musí být vybaveny výstražným trojúhelníkem, vozidla s pří-
věsem dokonce dvěma. Dále je v povinné výbavě sada náhradních žárovek
(pokud vůz nesvítí LED světlomety či Xenony), tažné lano, náhradní pneu-
matika, autolékárnička, reflexní vesta pro řidiče, avšak doporučuje se tolik
vest, kolik je přepravovaných osob. Přepravované děti do 12 let nesmí ces-
tovat na předních sedadlech, výjimku tvoří děti do 2 let umístěné v auto-
sedačkách proti směru jízdy. Osoby do 150 cm (bez ohledu na věk) musí
používat dětskou autosedačku nebo podsedák. Řidič by měl disponovat
řidičským průkazem příslušné skupiny, zelenou kartou dokládající pojištění
vozidla a technickým průkazem. Používání radarových detektorů a antira-
darů je v Chorvatsku nezákonné. 

Ing. Martin Moravec, Ph.D., dopravní specialistaVítězné družstvo 1–9. ročník ZŠ Řečany nad Labem

Městská policie Přelouč
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V klubu se budeme věnovat i doučování se s dětmi, které se budou
připravovat na opravné zkoušky v srpnu. V rámci klubu se budeme též
věnovat výuce českého jazyka u nových ukrajinských dětí, které k nám
přišly v červnu. Budeme s nimi pracovat na adaptaci, protože v září je
čeká nástup do českých škol a je důležité, aby uměly porozumět.

V srpnu se můžeme těšit na letní zážitkový pobyt v Deštné v Orlických
horách. Co nás čeká? Celotáborová hra Cestujeme vesmírem, spousta
zábavy, poznání nových míst a jistě si děti najdou nové kamarády a třeba
vzniknout i nová přátelství na celý život.

Stejně jako v jiných letech, bude v prázdninových měsících změna
otevírací doby. Pro děti a mládež bude klub otevřen každé pondělí –
čtvrtek v čase od 10:00 – 15:00. 

Mgr. Mirka Škávová, vedoucí

Podpora rodičů a dětí v nepříznivé sociální situaci 
na území Železnohorského regionu, 

reg. č. CZ.03.02.01/00/22_008/0000093

Místní akční skupina Železnohorský region (MAS ŽR) realizuje ve
spolupráci s naší Charitou Přelouč v období 1. 6. 2023 – 31. 5. 2026 pro-

jekt Podpora rodičů a dětí v nepříznivé sociální situaci na území Žele-
znohorského regionu. Tento projekt vychází ze Strategie komunitně ve-
deného místního rozvoje MAS Železnohorský region, z.s. na období
2021–2027.

Cílem projektu je podpora rodičů a dětí žijících na území Železno-
horského regionu, kteří se nachází v nepříznivé sociální situaci. Jeho rea -
lizací dojde k podpoře dětí a rodin při naplňování aktivit v rámci:

§  preventivních programů zaměřených na prevenci předčasných od-
chodů ze vzdělávání 

     a
§ svépomocných skupin pro rodiče.

Realizace preventivních programů pro děti zaměřených na prevenci
předčasných odchodů ze vzdělávání zavede děti mezi regionální výrob-
ce a místní podnikatele, kde získají zcela jasnou představu o možnos-
tech jejich budoucího uplatnění a pracovních podmínkách přímo v re -
gio nu. Stanou se tak významným motivátorem pro jejich další uplatnění
v životě.

Jistou dávku nové motivace získají také rodiče v rámci svépomoc-
ných skupin, které bude řídit vždy přímo jeden z nich. Očekává se tak
větší vzájemné pochopení, podpora a motivování při řešení životních
i sociálních situací.

Projekt je financován z Operačního programu Zaměstnanost
plus.

Ing. et Mgr. Zdenka Kumstýřová

Červnové putování z Tábora do Bechyně proběhlo opět po uzávěrce
Přeloučského Roštu, můžeme však čtenáře informovat o naší další čin-
nosti. V sobotu 27. května se uskutečnilo další putování, tentokrát šlo
o propagační cestu z Přelouče do Zdechovic, která měla asi 17 km. Po-
prvé se připojili také poutníci z Kutné Hory, takže se cesty účastnilo re-
kordních 17 zájemců, z toho 6 dětí (většina je na přiložené fotografii
od Pavla Kudláčka). Šel s námi též přeloučský farář P. Zdeněk Skalický.
V 9.00 jsme po požehnání od pana faráře vyšli. Trasa vedla kolem no-
vých svatojakubských patníků, které byly panem farářem posvěceny.
Konkrétně jsme šli od přeloučského patníku umístěného v Arnoštově
ulici, kolem patníku za podchodem přes Slavíkovy ostrovy a poté směr
Semín a Kladruby nad Labem. V Řečanech nad Labem byly posvěceny
další dva patníky a cestu jsme zakončili v 15.00 u patníku na návsi ve
Zdechovicích. Zpět do Přelouče jsme se dopravili automobily.

V červenci Vás zveme na krátký pochod z Přelouče do Lepějovic ke
kostelu sv. Michaela archanděla, který pořádáme jako součást Svatoja-
kubského dne v neděli 23. července. Trasa vede po Svatojakubské cestě
a má 6+6 km. Vycházíme ve 14.00 od kostela sv. Jakuba.

Matěj Pešta, Orel Přelouč

PODPORA PRO PĚSTOUNY
2022: 10. rok služby:

Loňský rok přinesl další významný rozvoj služby. Přibyly nám nové
pěstounské rodiny, a tak jsme se rozhodli posílit tým o novou sociální
pracov nici Mgr. Květu Kudovou, která zároveň pracuje i v jiné službě
organizace. 

Pro děti jsme uspořádali několik výletů. Na Zelený čtvrtek jsme navští -
vili Záchrannou stanici a ekocentrum Pasíčka. O prázdninách jsme se
vydali na zámek Žleby a do obory, kde jsme zhlédli představení s dravci.
Výlet jsme zakončili na koupališti ve Vrdech, ze kterého byly děti nadše-
ny. O podzimních prázdninách jsme s dětmi zavítali do Pardubic, kde
jsme vyšlápli na Zelenou bránu a pak jsme si ověřili naše znalosti v IQ par-
ku v Ideonu. 

Ani v roce 2022 jsme nezapomněli uspořádat zážitkový pobyt v Jedlové
v Orlických horách. Pobyt nesl název „Vzhůru k výškám“ a naším cílem
bylo, aby se dětem podařilo zdolat nějaký vrchol a mohly být na sebe
pyšné. Z to ho důvodu jsme měli připravenou celotáborovou hru – výstup
na horu a dě ti se každý den za jednotlivé soutěže přibližovaly k vrcholu.

Pro veřejnost jsme uspořádali již druhým rokem v rámci Týdne (pro)
pěstounství běh „Přelouč běží pro pěstouny“, kterým jsme symbolicky
podpořili pěstounství. 

Závěr roku jsme zakončili Adventním setkáním pro pěstounské ro-
diny, na kterém nás navštívili Mikuláš, anděl a čert a přinesli dětem ma-
lou nadílku. Čert si do pekla nikoho neodnesl, protože viděl, že všechny
přítomné děti byly hodné. Na setkání jsme měli pro děti připravené vý-
tvarné tvoření a pár sportovních aktivit. Pěstouni si v klidu vypili kávu
a vzájemně si popovídali. 

A co přinesou následující roky? To uvidíme… Jisté je, že o našich akti-
vitách Vás budeme i nadále informovat v časopise Rošt. Už nyní se mů-
žeme podělit o radost z pořízení nového automobilu. 

Na prázdniny pro děti z pěstounských rodin připravuje nové výlety
a zážitkový pobyt. 

                                             Pavlína Křepská                  
                                            Vedoucí služby PODPORA PRO PĚSTOUNY

PRÁZDNINY V JAKUB KLUBU
V červnu jsme zaměřili na téma rodina, rodinné vazby a role jednot-

livých členů v rodině. Děti potřebují mít jasno kam patří, orientovat se
v rodinných vazbách a vztazích a zároveň potřebují k někomu vzhlížet
a mít respekt k autoritám. Tentokrát jsme využili práci s pracovními listy,
k čemuž nás inspiroval webový portál ČT edu.

Během června se nám podařilo nakoupit zahradní nábytek na zahra-
du klubu, na který jsme získali finanční prostředky od Nadačního fondu
Tesco v programu Vy rozhodujete, my pomáháme. Pro zájemce a uži-
vatele jsme tak získali na zahradě zázemí k přípravě do školy, k aktivi-
začním činnostem, k hraní her i k posezení při nejrůznějších příležitos-
tech. Posezení se zahradním nábytkem budou k setkávání využívat i naši
dobrovolníci a rodiny s dět mi, které spolupracují se službou Podpora
rodiny.

Také jsme do klubu získali 2 stolní PC od Nadačního fondu IT people
a jejich projektu Počítače dětem. Zásluhu na tomto daru má naše bý-
vala praktikantka Eliška Písařová, která se stala semifinalistkou soutěže
Miss Čes ké republiky. Velmi nás těší, že si vybrala naše zařízení, kde po-
skytujeme pomoc a podporu dětem a mladým lidem ve věku 6–18 let
překonávat jejich obtížné životní situace. Díky počítačům se budou moci
zlepšovat ve svých dovednostech, které využijí ve škole, při plnění škol-
ních povinností, ale také v budoucím povolání, aby si zajistili lepší pra-
covní uplatnění než například jejich rodiče. Elišce moc děkujeme a pře-
jeme jí mnoho úspěchů a štěstí nejen v soutěži. Ať se jí splní její sny. ☺

Konec června jsme v klubu zakončili akcí Rozloučení se školou. Na za -
hradě jsme s dětmi grilovali a připravili jsme pro ně ve spolupráci s dob-
rovolníky z Novanty zábavné aktivity. 

Prázdniny chceme mít zážitkové. Plánujeme spoustu aktivit s dětmi.
Budeme tvořit, vařit, soutěžit či si hrát… Děti se mohou těšit na výlet k ha -
 sičům do Čáslavi a do muzea zemědělské techniky. Pak máme v plánu
Zoopark Bítovany, navštívíme lesoškolky a zavítáme třeba k rychlé zá-
chranné službě. Konkrétní termíny se děti dozví, když budu chodit do
klubu. S ohledem na vysoký počet dětí docházejících do klubu bude
kapacita bohužel omezená. 

INFORMACE CHARITY PŘELOUČ
Masarykovo nám. 48, Přelouč, tel. 731 402 371, www.prelouc.charita.cz, charita.prelouc@gmail.com

Orelský turistický oddíl v květnu a červenci



Napsali nám

27

lé
to

 2
0

2
3

7–8/23

Napsali nám
P

ře
lo

u
čs

ký
 R

O
ŠT

26
7–8/23

OKÉNKO Z DOMOVA U FONTÁNY

KLUB AKTIVNÍ SENIOR
(KLAS)

Zprávy z Klasu
Za poslední dva výlety jsme poznávali historii

šlechtického rodu Chotků. Jedna větev sídlila v No -
vých Hradech u Kutné Hory a na Kačině nechal Ru-
dolf Chotek postavit letní sídlo pro svoji početnou
rodinu. Zámek Kačina patří Vysoké škole zeměděl -
ské v Praze, Část muzejních sbírek se tady stále na-
chází. Nabízí se tady několik poznávacích okru-
hů. My jsme si prohlédli komnaty rodiny Chotků.
Zvláště nás zaujala nedostavěná kaple, velmi potě-
šila i procházka bohatou bylinkovou zahrádkou.
Při tomto výletě – 30. 5. jsme zajeli nejdříve vlakem
do Záboří nad Labem, abychom si prohlédli román -

ský portál místního kostela, který byl původně ozdo -
bou dřívější stavby ze 12. století.

Druhý výlet byl trochu komplikovaný.  Naplá no -
vali jsme zámek Nelahozeves, ale část našich členů
již dříve tento nádherný skvost navštívila, proto jsme
se rozhodli pro nedaleké Veltrusy na stejné trase.
Právě zde si rod Chotků nechal postavit lovecký
zámek a zřídil zde rozsáhlý krajinářský park anglic -
kého typu s několika drobnějšími stavbami a ce-
lou řadou hospodářských budov a velkou oranže-
rií. V posledních letech (2002 a 2013) utrpěl objekt
po vodněmi a trvalo téměř deset let než byl zno-
vu otevřen. Stavbu z počátku 18. století projekto-
val Alipravdi a sochařská výzdoba pochází z dílny
M. B. Brauna. většina ovšem navštívila Nelahoze-
ves. Prohlídku jsme měli vyjednanou na 141 hodin.
Tento objekt pochází ze 16. století a byl postaven

v renesančním slohu. Na počátku 17. století získal
zámek rod Lobkovicz. Ve 20. století došlo k jeho
rekonstrukci. V restituci ho získala rodina zpět.
Stojí na vysoké skále na břehu Vltavy. Někteří se
ještě vydali na pěší 3,5 km dlouhou cestu podél
Vltavy do Kralup.

První půlrok naší činnosti zhodnotíme na setká-
ní v zahradě u sokolovny.                        Kubátovi

Při vyslovení jména Mistr Jan Hus
si většina z nás vybaví husitského ka -
zatele a šiřitele husitství, kterého ve
stej nojmenném filmu Jan Hus od re-
žiséra Otakara Vávry ztvárnil pan he -
 rec Zdeněk Štěpánek. Málokdo ale ví,
že Jan Hus se také zasloužil o zjedno -
dušení našeho mateřského jazyka,
pře  devším z hlediska pravopisného.
Hlav ním jeho záměrem bylo zjedno-
dušit a sjednotit český pravopis. Mno -
hý student gymnázia nebo českého
jazyka na vysoké škole si jistě vzpo -
mene na nabodeníčko krátké a nabo-
deníčko dlouhé. Proto se také velmi
čas to setkáváme se sochami Mistra

Husa u škol. Dnešní článek nebude
o soše, ale o netypické památce na to -
hoto učence, myslitele, kazatele, refor-
mátora.

V Kladrubech nad Labem nalez -
ne me na domu čp. 3 (resp. jeho pří-
stavbě) mezi okny směrem k hlavní
ulici zajímavý pískovcový reliéf ve tva -
ru štítu, ve kterém je vyobrazen Mistr
Jan Hus. Tato významná postava če -
s kých dějin má jednu ruku na bibli,
dru hou na srdci. V horní části je ná-
pis „Památce 6. Července“ a kus níže
v trno vé koruně „1415“. Mezi těmito
nápisy je ještě datace „1925“, která je
umístěná na vrcholu kalichu. Může-

me si všimnout ještě nápisu „Jdem za
Tebou“. Střed štítu je prohloubený
a Husa vidíme z profilu. Štít má šířku
zhruba 80 cm a je v dobrém stavu.

V domě čp. 3 je dnes pošta, ale dří -
ve zde byla také škola a v jisté době
i modlitebna Církve československé
(husitské). Reliéf tedy vznikl zřejmě
v roce 1925 u příležitosti 510. výročí
upálení Mistra Jana Husa.

Určitě jste si někdy všimli některé
z Husových soch, asi nejznámější je ta
na Staroměstském náměstí v Praze.
V Polabí (jednom z center husitského
hnutí), tedy i na Přeloučsku, se s jeho
pomníky setkáme na mnoha místech.

     Text+foto:  Jiří Rejl (kurziva)
                          a Matěj Pešta

Pozvání k sv. Jakubovi
Jako každý rok i letos slavíme patrona našeho

kostela svatého Jakuba a to celodenním progra-
mem. Letos poprvé i s pískovcovou mušlí, která je
svatojakubským symbolem a která byla v květnu
slavnostně odhalena před kostelem. Je orientačním

bodem poutníků, kteří
jdou cestou ke hrobu apo -
štola, cestou, která je nyní
vytyčena i v pardubickém
kraji. Tato slavná cesta, kte -
 rá byla srovnatelná s pou -
těmi do Říma či Jeruzalé-
ma nás spojuje s Evropou,
ale hlavně se všemi pout-
níky v jednu lidskou rodi-
nu. A to je aktuální v kaž-
dé době.

Zdeněk Skalický,
farář přeloučský

Svatý Jakub
Byl synem galilejského rybáře Zebedea a jeho

manželky Salome. Se svým bratrem Janem byli Je-

žíšem povoláni mezi apoštoly. Byli zváni Ježíšovými
bratry pro blízké příbuzenské vztahy. Ježíš sám je
přezdíval „Synové hromu“ pro jejich temperament. 

Jakub, Jan a Petr byli Ježíšem bráni k význam-
ným událostem, například v Getsemanské zahra-
dě, kde Ježíš prožíval svou největší úzkost mu byli
nejblíže, ale byli svědky i mimořádných zázraků.

Jakub vedl první komunitu křesťanů v Jeruzalémě
a zaplatil za to svým životem jako první z apoštolů.

Stal se patronem Španělska, kde jsou uloženy
jeho ostatky na celosvětově známém místě San-
tiago de Compostela, které se může pochlubit titu-
lem „Svaté město“ podobně jako Jeruzalém a Řím. 

Svatojakubský farní den
Srdečně vás zveme na Svatojakubský den. V ne -

dě li 23. července oslavíme patrona našeho kos te -
la v Přelouči sv. Jakuba většího. Vyberte si z pro -
gramu:
10:00  poutní mše svatá
11:30  oběd na farním dvoře
13:30  divadélko dětí s rodiči: Jeníček a Mařenka
14:00  Centrum Svatojakubských poutníků Pře-

louč zve na krátký výšlap ke kostelu sv. Mi-
chaela archanděla v Lepějovicích 

18:00  Svatojakubský koncert v podání přelouč-
ských farníků. Zazní písně židovské, africké
i české..

Těšíme se na společně strávené chvíle!

Příměstský tábor pro děti 
– Volání divočiny

Ještě je pár míst volných! V týdnu 24. – 28. čer -
vence nabízíme příměstský tábor. Seznámíme se
s okolní přírodou, lupou prozkoumáme, co se nám
děje pod nohama, navštívíme divočinu v lese
a především nás čeká spousta her, sportovních
aktivit a noví kamarádi! Program probíhá v areálu
fary na adrese Masarykovo náměstí 48, Přelouč
od 8:00 do 16:00 hodin.

Přihlášení na tábor je pomocí registračního for-
muláře na webových stránkách farnosti Přelouč.
Poté Vám zašleme přihlášku a domluvíme se na
platbě. Cena tábora je 1 200,- (zahrnuto: teplý
oběd, odměny, materiál na činnost…)

Hlavní vedoucí tábora: Lucie Hadáčková. 
Bližší informace a přihlášky: tel. 732 500 118;

e-mail: ha dac kova.lucie@dihk.cz; www.farnost-
-prelouc.estranky.cz.

JAK TO VYPADÁ, KDYŽ NÁM PŘEJE POČASÍ
Počasí posledních týdnů k nám bylo milosrdné a vše, co jsme měli

naplánované pod širým nebem, se vydařilo na jedničku.

Bylinková procházka zahradou
Pro naše klientky jsme uspořádali poznávací procházku zahradou, aby

poznali, jaké úžasné a léčivé rostliny i byliny kolem našeho Domova rostou.
Díky pomoci našich kolegů i dobrovolnic se do zahrady mohl vydat každý, kdo
měl zájem. Akce se zúčastnilo 51 seniorů z našeho Domova a také 7 obyvatel
nedalekého domova s pečovatelskou službou, které jsme velmi rádi přizvali.

Příroda je jednoduše úžasná, obzvláště teď na jaře, kdy je vše v plném
rozpuku. Proto jsme velmi rádi, že jsme ji mohli společně obdivovat a užít si
krásných chvil na čerstvém vzduchu.

Firemní dobrovolnictví má v našem Domově mnoho podob
Do našeho Domova opět zavítali firemní dobrovolníci. A měli to pestré.

Zaměstnanci společnosti Česká spořitelna pomáhali zvelebit okolní pro-

stranství a této práce se chopili s velkou chutí. Natírali, stříhali náletové
dřeviny, a to vše s úsměvem na tváři. V červnu k nám také přijeli dobro-
volníci ze společnosti Kooperativa. Ti pro změnu trávili celý den s našimi
klienty. Díky krásnému počasí nemuselo zůstat pouze u povídání, předčí-
tání či her, ale došlo hlavně na tak oblíbené vycházky do okolní zahrady
i do města. 

Obdivovali jsme divoká i exotická zvířata
Vždy, když k nám zavítá Zvěřinec na statku, je to radost. Tentokrát přijely

majitelky nejen se svými úžasnými psy, ale také s celou řadou dalších úžasných
zvířat. Mohli jsme proto s klienty obdivovat lišku, ježka, činčilu, ale třeba také
hady a nádhernou sovu Rozárku. Téměř na všechny jsme si mohli sáhnout,
některé dokonce pochovat. Byl to nádherný zážitek.

Pokud Vás život v našem Domově zajímá a rádi byste viděli další krásné
fotky z akcí, které pro klienty pořádáme, připojte se k nám na facebooku.
Čekají nás velké věci a Vy můžete být u toho.

Reliéf Mistra Jana Husa v Kladrubech nad Labem

Fotohádanka
Správná odpověď na červnovou fotohádanku

zněla: „Černobílý snímek nejspíše z první polo-
viny 70. let 20. století zobrazuje ohradní zeď
u dnešního hotelu V+M na Dukelském náměs-
tí (jde o dům čp. 269). Krátce po pořízení foto -
grafie byla zeď stržena a prostor byl dle popis -
ku užíván jako parkoviště. Nyní je zde ně kolik
desetiletí zahrádka restaurace. Autorem foto-
grafie je zřejmě František Prášil.“

V rámci losování se výherkyní stala Hana Ka-
salová, gratulujeme. V redakci Roštu je připrave-
ný malý dárek. Odpovědi na novou fotohádanku
zasílejte na mail: rost@mestoprelouc.cz a děku-
jeme vám za přízeň. 

  Do redakce roštu nám přišla velmi „autentická“
odpověď pana Miroslava Holého na červno-
vou fotohádanku a s jeho svolením ji přikládá-
me a třeba si ještě někdo z vás vzpomenete ta-
ké na něco spojeného s touto fotohádankou. 

„U zdi stojí osobní automobil Škoda Spartak ne -
bo Octávia. Pokud byl tento obrázek poříze ný
na počátku sedmdesátých let 20. století a ješ tě
v do poledních hodinách, pak by ten automobil
mohl být pana Miroslava Bíži. On pracoval
v těch letech v Odborném učilišti Tesla Přelouč,
jako mistr obo ru Mechanik elektronických za-
řízení. I já jsem byl u něj na dílně v první a dru-
hém ročníku. To bylo v letech 1972 až 1974. V té
době už jsem bydlel s rodiči ve stejném domě
jako dnes. Ulice Popova. Chodil jsem do učiliště
dolů směrem k nádraží, až dole po schodech
a vždy jsem tam ráno mis t rovo auto viděl. Bylo
světlince modré, nebo by se dalo říct bledě mo -
dré. Mělo SPZ PU 00–32“.

M. Holý

Nabídka setkávání na faře
Římskokatolická farnost Přelouč ve spoluprá-

ci s DDM Přelouč nabízí možnost setkávání se pro
děti a mládež. Přihlášky bude možné získat v září
v Domově dětí a mládeže. Pro bližší informace
mů  žete volat na tel.: 732 500 118. Těšíme se na
shledání!

ŘÍMSKOKATOLICKÁ FARNOST PŘELOUČ Masarykovo náměstí 48, 535 01

!

Obraz z hlavního oltáře
v kostele sv. Jakuba 

v Přelouči – 
sv. Jakub Větší

        Klíček k tajemství                                                 Klíč k tajemství                                   Tajemství života
             děti 1.–5. třída                                           děti a mládež 6.–9. třída                   Středoškolská a VŠ mládež
      středa 16:00 – 17:00                                        čtvrtek 16:30 – 17:30                         čtvrtek 17:45 – 18:45
Zábavnou formou seznámení            Zábavně dramatickou formou seznámení                   Evoluční 
se základy křesťanské víry, hry,          s biblickými příběhy od Adama, přes Davida              a spirituální
vytváření, kvízy, venkovní aktivity.        s Goliášem k apoštolům Petrovi a Pavlovi.               rozměr života

Místo konání: Masarykovo náměstí 48, Přelouč
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Autor těchto řádků řeší poměrně dost badatelských dotazů od občanů,
někdy je výstupem i delší text, který lze po menší úpravě užít jako článek.
V dnešním článku se tak podíváme na jedno novější téma z historie pře-
loučské lékařské péče a zaměříme se na historii místní polikliniky. 

Až do poloviny 20. století pracovali v Přelouči lékaři jako samostatní
živnostníci a neměli žádnou jednotnou organizaci (ačkoliv nápady na zří-
zení nemocnice vznikly už koncem 19. století, nikdy nedošly k realizaci). Za -
čátkem roku 1951 ale byly jejich ordinace znárodněny a lékaři byli sjed-
noceni pod hlavičku nově vzniklé polikliniky. Ta se velmi dlouho nacházela
pouze v domě čp. 268 v Nádražní ulici (který byl původně součástí velkého
komplexu podniku Chvojkova napajedla a sloužil jako soukromá vila). Od
začátku zde ale bylo málo místa, lékařů byl nedostatek a dlouho se čekalo
na vyšetření. Noví lékaři nepřicházeli, jelikož pro ně nebyly byty. Koncem
roku 1952 však přišla dětská lékařka. Prvním vedoucím polikliniky byl
MUDr. Josef Večeřa (do roku 1955), poté MUDr. Hájek. 

Zdravotní péče se lepšila od roku 1953, ačkoliv i v této oblasti dle Dějin
města Přelouče bujela protekce a korupce „jako všude, kde se distribuuje ne-
dostatkové a žádané zboží“. Nejhorších lékařů se národní výbor zbavil tím,
že se pro ně „nenašel“ byt k přidělení. Problémy sehnat bydlení ale měli
i schopní lékaři. Od léta 1954 do února 1955 jich proto odešlo z Přelouče
hned sedm. Roku 1958 byly v Přelouči tři lékařské obvody, dva z nich ob-
starávali ještě předváleční lékaři MUDr. Sergej Vasilejskij a MUDr. Josef Pekař.
Tito lékaři prý nebyli pro vedení města politicky spolehliví, ale bylo za ně
rádo. V létě 1958 byl v Přelouči údajně jediný zubař MUDr. Miroslav Deršák,
přitom jich mělo být dle plánu celkem pět.

I v 60. letech problémy přetrvávaly, počet obyvatel města přitom rostl.
V roce 1962 přišel např. chirurg MUDr. Milan Březina, ordinovali i lékaři
oční a ušní. V sedmi ordinacích stále nebyla teplá voda. Vedení města sli-
bovalo výstavbu provizorní polikliniky na rok 1968, ale k realizaci nedošlo.
Tehdy byl ředitelem MUDr. Dvořák, zastínil jej však plicní lékař MUDr. Ja-
roslav Richter, od roku 1964 člen rady národního výboru v Přelouči. Ho-
vořil o problémech otevřeně a roku 1965 dle Dějin města Přelouče řekl, že
v těchto podmínkách poliklinika pracovat dobře nemůže. V roce 1968 měl
vedoucí lékař Richter dokonce prohlásit, že pod náporem lidí hrozí propad -
nutí stropů budovy polikliniky a objektivní hygienik by podnik zavřel. Jeho
nástupcem byl MUDr. Zdeněk Tobiáš, tomu se povedlo alespoň v roce 1971
využít přízemní prostory budovy SNB pro gynekologii a ušní a oční oddělení.

Od počátku 70. let se Přelouč hodně rozvíjela díky plánované stavbě
chvaletické elektrárny, jejíž zaměstnanci potřebovali v Přelouči byty a ob-
čanskou vybavenost. První stavba, která kvůli ní vznikla, byla konečně po-
liklinika. Na Račanech se začalo budovat v červnu
1972. Otevřena byla v únoru 1976 jako čp. 203
v dnešní Libušině ulici (na přiloženém snímku je
téměř dokončená). Tím se poměry ve zdravot-
nictví velmi zlepšily, v Přelouči byly již čtyři lékař-
ské obvody. Budova staré polikliniky se užívala
i nadále a vlastně je tento dům pod označením
„stará poliklinika“ známý i dnes. Kromě toho byl
upraven ještě dům čp. 420 ve Sladkovského ulici
a lékařská péče byla poskytována i v domě čp. 20
v Pražské ulici. Před rokem 1976 bylo dětské oddě -
lení v (tehdy bývalém) Masarykově domě čp. 87
v Českobratrské ulici, nyní se přemístilo do staré
polikliniky. Na přelomu 70. a 80. let 20. století pak
začala stavba objektu čp. 1379 v Libušině ulici, kde
bylo v roce 1981 otevřeno např. dětské oddělení
a lékárna.

Historii polikliniky po roce 1989 zmiňme již
jen velmi stručně. Do 1. ledna 2006 byla v majet-
ku státu (Fond národního majetku), nikoliv však
města, a fungovala nejprve pod Okresním ústa-
vem národního zdraví (do roku 1991), pak jako
příspěvková organizace (1992–1994) a posléze

jako akciová společnost Přeloučská poliklinika a. s. (1995–2005). Město
mělo v této společnosti člena dozorčí rady a dlouholetým ředitelem podniku
byl Ing. Petr Babka. Výtěžek z činnosti polikliniky šel státu. V roce 2005 ji
stát privatizoval a od počátku roku 2006 zařízení vlastní současná firma,
která jen měnila názvy (EUROCLINICUM – do 1. června 2016, EUC Klinika
Přelouč a. s. – do 31. 7. 2017), dnes se jmenuje EUC Klinika a. s. Využívá
všechny tři objekty (čp. 268, 203 a 1379), které prošly v letech 2010–2013
rozsáhlou rekonstrukcí.

Použitá literatura:
TETŘEV, Jan; VINCENCIOVÁ, Hana. Dějiny města Přelouče: díl čtvrtý, 1918–1989.
Přelouč: Město Přelouč, 2007. 365 s.
Informace od Dušana Kulky, Ireny Burešové, Evy Ceplové a Ing. Pavla Deršáka
https://www.eucklinika.cz/prelouc/o-nas/klinika-skupina-euc
https://pardubicky.denik.cz/zpravy_region/budovy-preloucske-polikliniky-prosly-
rozsahlou-rekonstrukci-20130318.html
                                                                                                  Mgr. Matěj Pešta,
                                                       správce muzejních sbírek města Přelouče, 

KICMP, muzeum@kicmp.cz

Stručná historie přeloučské polikliniky
Naposledy zalistujeme stránkami starých kro -

nik, abychom ukončili naši společnou cestu za
nejstaršími příběhy západního okraje Železných
hor. Ten nejstarší jsme již před časem našli v kro-
nice Václava Hájka z Libočan a zjistili jsme, že se
týká Zdechovic. Když se posuneme o několik de-
sítek stran dál, najdeme ještě jeden starobylý že-
leznohorský příběh. Popisuje velké válečné střety
zčásti pod okrajem Železných hor, zčásti za jejich
prvními vrchy. Vrátíme se ještě jednou do okolí
Lichnice, ocitneme se také u hory Oheb a na mís-
tě dnešního Bojanova a skončíme v Chrudimi. Zde
se uzavře pomyslný kruh, protože právě v Chru-
dimi jsme na začátku tohoto roku začínali, a to
pasážemi z Kosmovy kroniky pojednávajícími
o skonu knížete Břetislava I. roku 1055. (Rok 1055
samozřejmě patří do 11. století, omlouvám se za
překlep v jednom z předchozích dílů, kdy jsem
uvedl století 10.)

Kronika 
Václava Hájka z Libočan –

příběh třetí
Podle líčení Václava Hájka z Libočan byl ro-

ku 888 okraj Železných hor svědkem velkého zá -
polení mezi vojsky Čechů (konkrétněji Kouřim-
ských) a Moravanů. Kronikář do té doby klade
vládu posledního českého bájného knížete Hos-
tivíta a nejmocnějšího vladaře Velké Moravy
Svatopluka. První, kdo se tehdy chystal do boje,
byl kouřimský kníže a bratr Hostivíta Mstiboj.
V rám ci příprav žádal svého bratra o vojenskou
pomoc v následující válce, ten však odpověděl
vyhýbavě. Svatopluk prý válku nevyvolává, pro-
to se do věci nebude vkládat. Pouze kdyby Sva-
topluk Mstibojovi činil těžkosti, pošle Hostivít
posily. Nakonec se boj obešel bez zásahu české-
ho knížete a zůstal pouze záležitostí Kouřimských
a Mstiboje.

Svatopluk, který se dozvěděl o nebezpečí, Hos -
tivíta předešel a vyslal na Kouřimsko své vojsko
v čele s Nosislavem a Kozchovcem. Stalo se tak
v měsíci březnu, lze očekávat, že Moravané na
Kouřimsku plenili, ale také trpěli studeným a deš -
tivým počasím. Navíc v tu chvíli začal Mstiboj
chystat odvetu. Část svého vojska v čele s Chru-
dem poslal Moravanům do zad, aby nemohli leh-
ce uprchnout do své domoviny. Chrud si pro své
ležení vybral kraj pod horou Oheb. S druhou čás-
tí vojska se pak Mstiboj dal přímo do boje. K „sil -
né“ bitvě mělo dojít nedaleko okraje Železných
hor u Starkoče, Moravané v ní ovšem Mstibo-
jovu náporu odolali.

U Starkoče sice došlo k porážce Kouřimských,
ale budoucnost přála už pouze jim. Mstiboj po
třech dnech znovu zformoval své vojsko, v zálo-
ze měl stále ještě Chrudovy voje a navíc právě
dorazily posily Čáslavských a Malínských. Mo-
ravané za těchto okolností ustoupili za okraj Že-
lezných hor za Rudov, který se nachází na okraji
Lovětínské rokle, naproti pozdějšímu hradu Lich -
nici. Někde v tomto prostoru, respektive ještě
o něco víc jihovýchodněji, došlo prý k druhé bitvě
a Mstiboj, tentokrát posílen i vojskem Chrudo-
vým, Moravany rozprášil.

Tou dobou se ovšem k těmto místům blížily
posily vyslané moravským knížetem Svatoplu-
kem. „Mstibojovi (vojáci) uhlédavše čas příhod-
ný, hned se z jednoho vrchu, kterýž Skalík slove,
dolův spustili a z lesa vyskočivše, v ukrutný boj
s Moravany (jehož se Moravané nenadáli) vešli
a tu je hned přemohli. Neb Chrud s svými po bo-
ku do jích boku vskočil a tudy jim učinil velikou
škodu, a tak na tom místě od Mstibojových jsou
dvakrát poraženi. Protož tu u toho potoka kázal
kníže Mstiboj dvůr na tom bojišti založiti, kte-
rémuž dáno jméno Bojanov.“

Kouřimští vychvalovali svého knížete a zazní-
vala i takováto slova: „Z tvé statečnosti jsme to

poznali, že tebe Mars a Jupiter na své drahé sto-
lici posaditi chce. Bohové jiní před tebou půj-
dou a tebe učiní moravským králem.“ Mstibojo-
vi se taková řeč líbila, nechal na Ohbu pevnými
zdmi obehnat hrad (889) a ten se poté stal zá-
kladnou pro nájezdy na Moravu. Moravskému
vladaři Svatoplukovi přibývaly vrásky na čele,
z druhé strany se přidaly útoky Uhrů (890), a při -
blížil se tak zánik jeho velké říše.

Hájkova bájného vyprávění, jež opět díky kon-
krétním jménům, místům a přesné dataci vyvo-
lává mylné zdání věrohodnosti, se v moderní době
ujal např. Martin Koreček v knize Pověsti z Chru-
dimska nesou se nocí. V příběhu O udatném Chru -
dovi je taktéž převyprávěno složité manévrování
výše uvedeného střetu. V závěru je vylíčena cesta
Chruda a jeho družiny z bojiště. „Ujeli pouhé tři mí-
le … a zastavili se na kopci. Chrud se rozhlédl a spat-
řil opuštěné hradiště. Ihned se k němu rozjel. „Řekl
bych, že jsme u konce. Už nemá smysl jet dál,“ zvo-
lal tak, aby ho všichni slyšeli, „hradiště obnovíme,
opevníme a vybudujeme hrad,“ rozhodl.“ Ten je
pak podle Chruda nazván Chrudim. Jestliže je v té -
to krajině spatřeno nejprve opuštěné hradiště, Mar-
tin Koreček tu připomíná, že počátky osídlení této
lokality spadají do starších časů. Opevněná síd-
liště si tu vytvořili příslušníci různých kultur již
v pravěku. Nicméně kontinuální vývoj středově-
kého chrudimského hradiště a posléze města za-
číná skutečně v 9.–10. století. Další zmiňované lo-
kality jsou až pozdějšího data, Bojanov je poprvé
připomínán ve 12. století, hrad Oheb byl vybudo-
ván až ve 2. polovině 14. století.

Přes předchozí poznámku se dostáváme k otáz -
ce věrohodnosti Hájkova vypravování. Do jaké
míry může být odrazem skutečných událostí?
Odpověď naznačí už pouhé konstatování, že ze
zmiňovaných jmen patří do skutečné historie
pouze jméno Svatoplukovo. Českým knížetem
tehdy ve skutečnosti byl Bořivoj a jeho vztah k vel-

ZA NEJSTARŠÍM PŘÍBĚHEM ŽELEZNÝCH HOR – 7. DÍL

Pohled z návrší u Bumbalky na místa, 
kde mělo dojít k prvnímu střetu mezi vojsky

Kouřimských a Moravanů
Z Obřích postelí. 

Hlavní lůžka obrů a záhadné obří hnízdo
Petrova šlápota. 

Voda v její prohlubni má mít léčivé účinky
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komoravskému vládci by se dal charakterizovat
slovy nevzpurná podřízenost. Vždyť Bořivoj se po
přijetí křesťanství před rokem 885 udržel u moci
jen na základě zásahu Svatoplukových vojsk. Roz-
pad Velké Moravy za útoků uherských hord a od -
dělení Čech od tohoto státního útvaru by spíše
odpovídalo o něco málo pozdějším časům po
smrti Bořivoje (890) a Svatopluka (894). Otázkou
je, jestli Hájkovi nebyla pro jeho vypravování vol -
nou inspirací spíše současná tažení v blízkosti Že-
lezných hor, např. vpády vojsk Matyáše Korvína,
které snad ještě mohl znát z vyprávění pamět-
níků těchto událostí.

Pokud bychom hledali mezi pověstmi zazna-
menanými v regionálních kronikách, mohli by-
chom proniknout ještě hlouběji do historie. Pověst
o vzniku Petrovy šlápoty ve zdechovických lesích
vypráví příběh, který se měl odehrát před dvěma
tisíci lety. Na tato místa měl přijít sám Kristus se
svatým Petrem. Tehdy bylo prý kamení ještě měk -
 ké, a aby mohli oba pokračovat ve své cestě, udeřil

svatý Petr na Kristovu radu holí do kamene a to
následně ztvrdlo a dochovalo na svém povrchu
otisk Petrovy nohy i šrám po úderu. Nedaleko se
mělo nacházet v místech zvaných Na Babách i po -
hanské obětiště. Do věků snad ještě před lidskými
dějinami je situována pověst o vzniku Obřích poste -
lí. Zde se měl údajně odehrát boj mezi obry a čer-
ty. Všechny tři pověsti jsou už inspirovány více než
historií lidskou fantazií reagující na tvary a uspo-
řádání balvanišť na okraji Železných hor. (Této ob -
lasti je věnován spis Dvanáct, jehož první díl je k za -
půjčení v městské knihovně.)

Text a fotografie
Martin Štěpánek
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Poznámky z přednášky J. Frolíka a J. Musila Pohřbívání
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2. 11. 2017) a z komentované prohlídky J. Musila hradu
Strádov (15. 7. 2022).

Bylo již zmíněno v minulém článku, že vdova Markéta Andělová z Cid-
liny rozdělila pozůstalý majetek za přeloučskou zástavu počátkem roku 1530
na tři díly. Tímto rozdělením majetku ovšem vdova Markéta Andělová ani
její tři dcery z dějin rodu nezmizely. Lze se s nimi setkat i v pozdějších de-
setiletích v různých pramenech dochovaných díky mezigeneračním
kontaktům mezi pokrevními příbuznými. Důkladně tyto genealogické
nejasnosti vysvětluje historik prof. Petr Vorel ve svém článku „Vymřelý
východočeský rod Andělů z Ronovce 16. a 17. století“. 

Z písemností je patrné,
že samotná Markéta Andě-
lová z Cidliny nestrávila zby -
tek svého života v okruhu
vnoučat na některém ze sí-
del svých zeťů, ale hned té-
hož roku 1530 si koupila od
chrudimského městského
písaře Jana Rormaystra za
240 kop grošů míšeňských
v Chrudimi dům „v široké
ulici“. To byl zřejmě hlavní
„vdovský majetek“, který jí
vedle peněžních aktiv na
dlužních úpisech zůstal, což
jí bohatě postačovalo k po -
hodlnému životu ve spo-
lečnosti několika služebnic
zmi ňovaných v poslední vů-
li, kterou nechala vložit do
chrudimských městských
knih roku 1550.

Svůj chrudimský dům
včetně veškerého jeho vy-
bavení (s výjimkou dlužních
úpisů) odkázala rovným dí -

lem svému zeti Petru Janovskému ze Soutic a na Zaječicích, jeho synu (tj. své -
mu vnuku) Štefanovi Janovskému a svým dcerám Likhartě Janovské a Bar-
boře Pařízkové. Její zeť Petr Janovský měl pak na čtyři díly rozdělit všechna

aktiva včetně klenotů a peněz na hotovosti s výjimkou dlužních úpisů.
Opakované Markétiny výminky oněch dlužních úpisů (listů hlavních) dá-
vají tušit, že v této části dědictví byl umístěn nemalý majetek: ostatně paní
Markéta se již počátkem 16. století objevuje mezi věřiteli významných čes -
kých politiků. Zmínka o dlužním úpisu na 100 kop grošů českých úroče-
ných 10 %, který vystavil 8. května 1511 Markétě Andělové Lev z Rožmi-
tálu a na Blatné, je v předešlém V. dílu článku.

Svoje „zajištění na stáří“ si paní Andělka (jak ji v Chrudimi nazývali) na-
konec zařídila jinak. Již v roce 1551 nechala svoji poslední vůli zrušit. Když
se jí pak chrudimští radní dotazovali, co tedy má s oním domem být, vzká-
zala prostřednictvím dvou šlechticů, že všechno odkazuje pouze své dceři
Likhartě Janovské z Ronovce, jen si vymiňuje „do smrti své volný byt a plnou
moc v témže domě“. Chrudimští radní pro jistotu nechali toto sdělení ještě
ověřit osobní návštěvou dvou radních u paní Markéty. Z toho lze odvodit,
že paní Markéta skutečně v Chrudimi žila, ale nemohla (snad z důvodů zdra-
votních) z domu vycházet. Konečné majetkové vypořádání proto s chru-
dimskou městskou radou vyjednával v roce 1556 její synovec Štěpán Anděl
z Ronovce. Markéta prodala svůj dům chrudimské městské obci za celko-
vou sumu 500 kop grošů míšeňských. V hotovosti přijala 100 kop: zbytek
ji měl být vyplácen po 32ti kopách ročně. Sama pro sebe si v onom domě
vymínila až do své smrti jednu světničku a při ní komoru. Od města pak
přijala dvě roční splátky v letech 1557 a 1558, další splátky za rok 1559 se
již nedožila. Tím mizí stopy po majetku, který po sobě zanechal za pře-
loučskou zástavu Štěpán Anděl z Ronovce a na Zásmucích, který ze-
mřel v letech 1529–30.

Historik prof. Petr Vorel věnoval dlouhodobou
pozornost vývoji východočeského rodu 
Andělů z Ronovce a k výzkumu využil 

i prameny méně obvyklého typu
Pro období středověku a raného novověku představovala pokrevní pří-

buznost prvořadé hledisko při posuzování majetkového dědického práva,
nebo lenní závislost. Pokud se neví, kdo byl čí vnuk, synovec či švagr, pak
mohou v žádosti o vysvětlení dějinných událostí unikat dost podstatné
okolnosti. Pro regionálně historický výzkum zůstává stále nedořešeným,

ale při tom pramenně dobře prokazatelným, tématem základní ověřování
totožnosti nejvýznamnějších rodů nižší šlechty. P. Vorel vysvětluje, proč ten-
to rod stojí za větší pozornost dnešních historiků. Zajímá se o vliv válek kor-
vínské doby na vzestup českých podnikatelů ve vojenském řemesle, rozvoj
šlechtického velkostatku v 15.–16. století ve vztahu k pozemkové držbě
nižší šlechty či začlenění zchudlých příslušníků šlechtických rodů do měst-
ského či dokonce venkovského prostředí předbělohorské doby. 

Vývoj obou rodových větví Andělů z Ronovce
prof. Petr Vorel nazývá pracovně 

„sezemická“ a „přeloučská“
V průběhu 80. let 15. století došlo ve východních Čechách k podstat-

ným změnám v pozemkové držbě. Do velkých finančních problémů ve vál-
ce s Matyášem Korvínem se dostala knížata minsterberská a musela svůj
majetek rozprodávat. Na rozpadu východočeského dominia Minsterberků
se významným způsobem podíleli také oba bratři Andělové z Ronovce,
kteří získali středně velká (původně církevní) panství poblíž Pardubic v úrod -
né části Polabí. V případě Jana z Ronovce se jednalo o panství Sezemice,
v případě Štěpána z Ronovce o panství Přelouč.

Církevní majetek, na jehož základech budovali svá panství Jan z Ronov-
ce v okolí Sezemic i Štěpán z Ronovce v okolí Přelouče, měl jen zástavní
charakter a Vilém z Pernštejna získal od krále Vladislava II. (Jagellonského)
právo tyto církevní zástavy vyplatit. Obě větve Andělů z Ronovce tak ještě
za života Viléma z Pernštejna (zemřel 1521) o svá výše zmíněná panství při-
šly. Andělové ztratili pozemkový majetek nashromážděný v době finanční
krize Minsterberků, ale dostali za něj peníze či dlužní úpisy v hodnotě, která
převyšovala původní zástavní sumy. Tato aktiva investovali opět do nákupu
šlechtických panství v blízkém okolí. Stále se jednalo o relativně blízké po-
krevní příbuzné, kteří o sobě dobře věděli a museli se dobře orientovat
v tom, jak jsou mezi sebou navzájem příbuzní a kdo je jak starý. Tato kri-
téria hrála podstatnou roli v případných dědických nárocích či při
rozhodování o poručnictví. Taková okolnost sehrála zásadní roli zvláště
v době vyřizování pozůstalosti po heřmanoměstském Zikmundu Andělovi
z Ronovce (zemřel 1571), nejvýznamnějším a také nejbohatším muži tohoto
rodu. Podle berních rejstříků patřil na Chrudimsku mezi nejbohatší
pozemkové magnáty ze sezemické větve heřmanoměstský Zikmund
Anděl z Ronovce. Jeho panství nebylo zadluženo, naopak sám byl vě-
řitelem panovníka i mnoha českých šlechticů. Když zemřel v roce 1571,
připadlo jeho heřmanoměstské panství panovníkovi, neboť po sobě neza-
nechal žádného mužského potomka v přímé rodové linii. Po zemřelém
Zikmundovi zůstaly vedle dospělých dcer také nezletilé dcery, kterým část
dědictví připadla. V takovém případě bylo důležité, kdo se stane jejich po-
ručníkem, neboť úředně stanovený poručník byl až do zletilosti dědiců pří -
mým vládcem svěřeného majetku. 

Výše zmíněný spor o poručnictví z let 1577–1578 je z hlediska této stu-
die důležitý především proto, že poměrně přesně popisuje sociální situaci
zbytku rodu Andělů z Ronovce, neboť z pramenů vystupují příslušníci
„přeloučské“ větve Andělů z Ronovce, kterými byla čtveřice bratří jménem
Jan, Hynek, Burian a Zikmund. Prof. Petr Vorel ve své studii spolehlivě
prokázal, že se jedná o vnuky štěpánovsko-kutnohorského mincmistra
Zikmunda Anděla z Ronovce (zemřel 1535). Že všichni čtyři Andělové byli
rodnými bratry dokládá sice jen kšaft Jana Anděla z roku 1585 evidovaný
v chrudim ských městských knihách. Nebýt tohoto pramene, pak by se
příbuzenské vazby daly identifikovat velmi obtížně. Pokračovateli rodu
v páté generaci se stali výše zmínění čtyři Zikmundovi vnuci z „přeloučské
větve“, protože „sezemická“ větev rodu Andělů vymřela po meči počát-
kem 16. století. Ti bratři už nedrželi žádný pozemkový majetek, ale žili
v městských domech hlavně v Chrudimi, později jen na venkovských used -
lostech na panstvích svých bohatších příbuzných. Proto se prakticky ne-
dali identifikovat ve starší genealogické literatuře. Nejdůležitější informace
přinesl výše zmíněný spor o poručnictví nezletilých dcer heřmanoměst-
ského Zikmunda Anděla z Ronovce. S držbou chrudimských nemovitostí
byla koncem 16. století spjata především čtveřice bratří Jan, Burian, Hynek
a Zikmund. 

Pozornost zaměříme na 
Hynka Anděla z Ronovce z „přeloučské“ větve

a jeho potomky, neboť jeho rodiny se týkají
úplně poslední pramenné zmínky, které jsou 

o šlechtickém rodu Andělů z Ronovce k dispozici
V roce 1578 Hynek koupil dvůr ve městě Chrudimi. O rok později pak

menší dům v centru komorního města Pardubice, pardubický dům ještě
téhož roku prodal a nadále si ponechal jen dvůr v Chrudimi. V důsledku
fi nančních problémů Hynek Anděl od svého chrudimského dvora na po-
čátku 17. století postupně odprodával dílčí pozemky, samotný dvůr prodal
roku 1608. Tím jeho stopy v Chrudimi končí.

Z peněz utržených v Chrudimi si pořídil poddanskou usedlost ve vsi
Suchotlesky (nyní zaniklá obec poblíž Ronova nad Doubravou), neboť oso-
ba titulovaná jako „Hynek Anděl z Ronovce a v Suchotleskách“ může být
stěží někdo jiný, než výše zmíněný (chrudimský) Hynek Anděl. V chrudim-
ských městských pramenech se Hynek také zmiňuje o své rodině a svých
dětech. Jde zřejmě o syna Štěpána (zemřel 1607) a dceru Veroniku (ze-
mřela 1608). Tyto dvě děti zemřely ještě za otcova života a jejich společný
náhrobní kámen se dochoval v kostelíku svatého Martina ve Stusyni u Kně -
žic (Stusyně je zaniklá ves poblíž Ronova nad Doubravou, obr. 2). Z kon-
textu lze tedy předpokládat, že tento náhrobní kámen nechal Hynek Anděl
zřídit až v době, kdy žil se svou druhou manželkou Annou z Vačovic na
gruntu ve vsi Suchotlesky, která ležela v sousedství Stusyně.  

Náhrobní kámen Štěpána a Veroniky 
z „přeloučské větve“ Andělů z Ronovce 

v románském kostelíku sv. Martina 
poblíž Ronova nad Doubravou

Náhrobní kámen má v sobě hlubokou symboliku a v opuštěném román-
ském kostelíku si -
tuovaném na str -
mém skalnatém
srázu nad řekou
Doubra vou doká -
že do bře evo ko -
vat pocity Hyn ka
Anděla z Ronovce,
který zaží val spo -
lečenský a ma  jet -
 ko   vý úpadek své-
ho rodu. Jako dítě
vyrůstal v bohat-
ství a jeho rodi-
na by  la vnímána
jako jako sou  část

Před 540 lety získal Přelouč Štěpán Anděl z Ronovce (díl VI.)

„Muž a žena v kostýmu 
z 15. až 16. století (snad takto si lze 

představit Štěpána Anděla z Ronovce 
a Markétu Andělovou z Cidliny)“



Sport

33

lé
to

 2
0

2
3

7–8/23

Historie
P

ře
lo

u
čs

ký
 R

O
ŠT

32
7–8/23

české „vyšší“ vrstvy. Náhrobní kámen uvnitř kostelíka je z bílé ho mramo-
ru, který pro své zemřelé děti Štěpána (1607) a Veroniku (1608) nechal
do kostela sv. Martina ve Stusyni u Ro nova nad Doubravou zhotovit Hy-
nek Anděl z Ronovce. Náhrobek je zvláštní v tom, že má neobvykle roz-
sáhlou textovou část, která obíhá okolo kamene ve dvou nápisových pru-
zích a pokračuje ještě v pěti řádcích, umístěných nad rodovým erbem.
Dokládá termíny úmrtí obou dětí, ale především obsahuje detailně ztvár-
něný rodový erb ve velké ploše umožňující kameníkovi zpracovat i drob-
né detaily. 

Zchudlý Hynek Anděl z Ronovce, který před svou smrtí (zemřel 1610)
hospodařil na dvoře v Suchotleskách, nelitoval peněz a zaplatil zhotovení
náhrobního kamene pro své zemřelé děti, nepochybně s úmyslem zane-
chat trvalou vzpomínku na svůj kdysi početný a významný rod, ze kterého
už mnoho nezbývalo. 

Poslední autentická zmínka o příslušnících rodu z Andělů z Ronovce je
podle prof. Petra Vorla z roku 1630 „po meči“ a „po přeslici“ někdy na sa-
mém sklonku 17. století. Všechny údaje z mladší doby jsou jen neově-
řené domněnky nebo dokonce pramenné podvrhy.

Nepřijatelný badatelský postup o údajném 
pokračování šlechtického rodu 

Andělů z Ronovce v 21. století dokazuje 
prof. Petr Vorel ve své vědecké badatelské práci

Fikcí je také údajné pokračování rodu v moderní době, toto nijak pra-
menně nepodložené tvrzení v nedávné době využil jeden ze současných
nositelů běžně rozšířeného občanského příjmení „Anděl“. Pomocí po-
měrně složité a historicky neobhajitelné hypotézy se prohlásil za biolo-
gického potomka raně novověkého šlechtického rodu Andělů z Ronovce.
Tento historický podvrh pak pražské nakladatelství Akropolis publiko-

valo v knižní podobě. Z odborného hlediska jde o práci prakticky bez-
cennou a zpracovanou bez obecnějšího povědomí o historické realitě
jednotlivých období. Autor provedl jen výpisy ze sekundární genealogic-
ké literatury a pramenných edic. S novější odbornou literaturou ani pů-
vodními needitovanými archivními prameny nepracoval. Na základě star-
ších prací Augusta Sedláčka a dalších autorů 19. století a počátku 20. sto letí
mechanicky poskládal v mnoha případech chybně, s četnými záměnami
osob stejného křestního jména či s chybným určením, přímé posloupnos -
ti. Na toto genealogické i v historické části popletené pak ing. Anděl „na-
pojil“ výsledky rodopisné rekonstrukce vlastních předků v otcovské li -
nii – nositelů příjmení Anděl. U nichž je nejstarší historicky doloženou
Václav Anděl, kovář ze vsi Podolsko (okres Písek). Tento kovář zemřel
24. března 1703 a jeho úmrtí bylo zapsáno do církevní matriky místně pří -
slušné farnosti Bernartice. Skutečnost, že tento venkovský kovář nemohl
být potomkem šlechtického rodu Andělů z Ronovce, je historikovi na prv -
ní pohled zřejmá. Zmíněnou publikaci ing. Emila Anděla takto obsáhle při -
pomíná prof. Petr Vorel z jiného důvodu. Představuje svým způsobem
vel mi nebezpečný precedens, jak se dá snadno manipulovat s dějinami.
Nejde jen o chybné údaje faktografické, které lze v tomto případě snadno
vyvrátit, ale především o nepřijatelný badatelský postup, který když byl
jednou úspěšně „použit“ by mohl být v dalších případech napodoben.
Proto prof. Petr Vorel, jak sám píše, zaujal vůči této knize ostře kritické
stanovisko.

Použitá literatura, zdroj ilustrací:

Petr Vorel, Vymřelý východočeský rod Andělů z Ronovce v 15.–17. století: fikce
a fakta při „nalézání potomků“ historické české šlechty. In Východočeský sborník
historický Pardubice. Východočeské muzeum v Pardubicích, 2014, s. 35–134
Archiv autorky

Marcela Danihelková

Náš oddíl má v dlouhodobých soutěžích za-
členěna dvě družstva mužů. A družstvo hrálo vý-
chodočeský přebor skupina B a béčko účinko-
valo ve východočeské soutěži skupina C. Obě
družstva prošla sezonou se střídavými úspěchy.

Áčko obsadilo v celkové tabulce šestou příčku
z jedenácti startujících družstev. Mělo vyrovna-
nou bilanci deseti výher a deseti proher. Nejlep-
ších hráčem byl Petr Zeman s průměrem 436 po -
ražených kuželek. Družstvo třikrát doma prohrálo
s družstvy Vysokého Mýta, Svitav A a Rybníka.
Z venkovních drah si přivezlo body z Hradce Krá -
lové, Hylvát a Smiřic. Oproti minulé sezoně si po-
lepšilo v tabulce o jedno místo.

B družstvo začalo svoji soutěž dobře a po
prvých pěti kolech figurovalo na druhé příčce
tabulky. Pak přišla malá krize a po podzimu bylo
v tabulce na páté příčce. V jarní části se zadařilo
a v konečné tabulce základní části soutěže skon-
čilo na čtvrté příčce a vybojovalo si postup do
nadstavbové části, kdy spolu hrála čtyři nejlepší
družstva ze skupiny B se čtyřmi celky z naší sku-
piny C. V této nadstavbě se našemu týmu neda-
řilo a obsadilo poslední osmou příčku. Za celou
sezonu byl průměrově nejlepším hráčem Mirek
Skala s průměrem 417 poražených kuželek. 

Mimo soutěží dospělých startovala naše mlá-
dež v Poháru mladých nadějí (žáci) a v Českém po-

háru dorostu. V žákovské kategorii nás reprezen-
tovali Lukáš Dalecký, Tereza Dalecká a Karolína
Miláčková. V dorostenecké soutěži startovali Ja-
kub Miláček a Jiří Źák. Ani jednomu v obou sou-
těžích se nepodařilo probojovat se do finále, kte-
ré se konalo v Olomouci. 

Oproti tomu se našim barvám dařilo v kraj-
ských přeborech jednotlivců. Naši zástupci starto-
vali v šesti kategoriích. V žácích podal pěkný vý-
kon Lukáš Dalecký, který skončil na druhém místě
a vybojoval si postup na mistrovství ČR do Jihla-
vy, kde se neprobojoval do finále a celkově skon -
čil na 21. místě z 28 startujících. V kategorii žá-
kyně Tereza Dalecká obsadila druhou příčku
a Karolína Miláčková skončila na třetím místě.
V dorostenecké části se našim hráčům Miláčkovi
a Žákovi nedařilo. Jakub Miláček skončil na jede-
náctém a Jirka Žák na dvanáctém místě ze čtrnácti
startujících. David Sukdolák v juniorech předvedl
výborný výkon a stal se přeborníkem kraje a po-
stoupil na mistrovství ČR , které se uskutečnilo
v Kamenici nad Lipou. Zde podal dobrý výkon
a probojoval se do finále, kde skončil na deváté
příčce z šestnácti finalistů. V kategorii muži nás
reprezentovali Petr Hanuš, Petr Miláček a Tomáš
Sukdolák. Hanušovi se tento přebor nevydařil
a nepostoupil do finále. Oproti tomu Miláček se
Sukdolákem si finále zahráli. Petr Miláček podal

ve finále výborný výkon a stal se přeborníkem kra-
je s účastí na mistrovství ČR v Trutnově, kde také
postoupil do finále a celkově skončil na 19-té příč -
ce z dvaceti finalistů. Tomáš Sukdolák ve finále
kraje obhájil páté místo ze základní části. V se-
niorech se tolik nedařilo, když Josef Suchomel
skončil pátý, Jaroslav Havlas osmý a Stanislav Ško-
pek třináctý ze čtrnásti startujících. 

Náš oddíl se zaměřuje nejen na sportovní vy-
žití svých členů, ale pořádá koulení pro zájmové
skupiny z řad široké veřejnosti. Podařilo se uspo-
řádat první ročník ligy neregistrovaných za účasti
devíti čtyřčlenných družstev, který v současné bo -
dě probíhá. V oblasti mládeže funguje kuželkář-
ský kroužek ve spolupráci s DDM Přelouč i když
zájem není takový, jaký bychom si představovali.
Ale tyto problémy má více oddílů. 

Na naší kuželně hrají své soutěže také celky Sad -
ské (I. liga) a Pardubic (III. liga), v jejichž kád ru na -
stupovali v letošním ročníku tři naši hráči – Miláček
a D. Sukdolák (Sadská) a T. Sukdolák (Pardubice).

Na závěr mi dovolte připomenout zájemcům
o náš sport, že nás najdete každé pondělí po 17-té
hodině na kuželně v Nerudově ulici a o aktuál-
ním dění Vás informujeme ve vývěsní skříňce na-
šeho oddílu u vstupu do parku a na našich webo-
vých stránkách kuzelkyprelouc. cz.

Těšíme se na Vaši návštěvu.

První květnovou sobotu se konalo Final four východočeské oblasti
v basketbalu nejmladších minižáků U11 (ročníky 2012 a mladší). Do to-
hoto turnaje se nominovali z prvního místa BK Pardubice, z druhého So-
kol Hradec Králové, ze třetího BVK Holice a ze čtvrtého BK Přelouč.

Tomuto finálovému turnaji předcházela základní část, kterou jsme
odehráli s bilancí 13 výher a 9 proher z 22 zápasů. Do finálové čtyřky jsme
se prokousali s odřenýma ušima v posledních dvou zápasech základní části
a těšili se na měření sil s nejlepšími. Ze čtvrtého místa jsme nastoupili proti
prvním Pardubicím, které – jen tak pro zajímavost – nám v prvním zápase
sezóny „nařezaly“ o 70 bodů. Jak k semifinálovému zápasu přistoupit? Šetřit
síly a zkusit urvat bronz proti Holicím? Nebo zabojovat ať to stojí, co to
stojí?! To byly otázky, které bylo třeba zvážit. Při pohledu do očí hráčů, skrz
které se dalo nahlédnout do jejich srdcí, srdcí bojovníků, bylo rozhodnuto.
Jdeme porazit Pardubice! Během celého prvního poločasu jsme zápas kon-
trolovali, vedení se drželo na 10 bodech. V utkání rotovalo pouze 7 hráčů,
kteří museli hrát v maximálním nasazení pod velkým psychickým tlakem.
To si vybíralo svou daň v podobě celkové únavy. A tak soupeř postupně
dotahoval náš náskok, až se nakonec ztenčil na pouhý jeden bod. 14 vteřin
do konce, Pardubice vyhazují na útočné polovině. Vyhození, nájezd, střela…
minula koš, doskočili jsme míč. Ještě nás soupeř fauloval, vyhazujeme 
z autu, zbývají dvě vteřiny, čas dobíhá a velké vítězství je tu. Euforie na
hřišti i v hledišti, Přelouč vyhrává o jediný bod. Na jedné straně radost
a slzy, na druhé zklamání a slzy. Jen na té naší straně to byly slzy pyšných
trenérů, rodičů, sourozenců…

BK VIVIDBOOKS PARDUBICE : BK PŘELOUČ 37:38 (3:13, 17:24, 25:34)
Pár hodin odpočinek a jdeme na finále proti Královským Sokolům. Na-

stoupili jsme se stejným odhodláním jako v semifinále. Po pár minutách
hry jsme jako trenéři uznali, že na Hradec to dnes stačit nebude. Vzhledem
k únavě a velkému riziku zranění a samozřejmě z respektu ke spoluhráčům

co nezasáhli do semifinále, se zápas dohrál s účastí všech hráčů. V dané
chvíli nebylo možné tak širokému a kvalitnímu kádru, jaký Hradec má, kon-
kurovat.

KRÁLOVŠTÍ SOKOLI : BK PŘELOUČ 94:36 (21:6, 48:20, 62:22)
Velký dík patří rodičům, kteří fandili, skandovali, bubnovali a vytvořili

bouřlivou atmosféru, která by slušela i dospělému basketbalu. Děkujeme!!!

Trenéři z leva:  Lukáš Rychtecký, Martin Šindelář, Otakar Marek
Stojící z leva:    Jan Vodička, Vojtěch Marek, Viktor Vostřel, Matěj Synek, Lu-

káš Reichman, Tobias Veselý, Michael Adamec, Marek Be-
chyňský, Patrik Synek

Dřepící:           Otto Schwarzkopf, Matěj Marek
Ležící:              Atanas Želazkov, Daniel Rychtecký

Ohlédnutí za kuželkářskou sezonou 2022/23 

Stříbro s puncem zlata
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DOPLŇOVAČKA 2023 
na téma „Slavní přeloučští rodáci a obyvatelé“

Tajenka červnové doplňovačky byla: 
František Hollmann (1921–2017), 

Žižkova čp. 605
Ekonom, amatérský historik a přeloučský patriot František Hollmann

se narodil v domě čp. 237 (ten byl později asanován). Většinu života ale
strávil ve vile v Žižkově ulici. Pracoval ve stavebnictví v Pardubicích postup -
ně na různých pozicích. Po odchodu do důchodu se od 90. let 20. stol. vě -
noval více historii Přelouče a okolí a výrazně se v tomto oboru zapsal do
povědomí laické i odborné veřejnosti. Napsal více jak dvě stě článků do
městského zpravodaje Přeloučský Rošt a desítky článků do Zpráv Klubu
přátel Pardubicka. Publikační činnosti se věnoval ještě po své devadesátce.
V roce 2011 byl zařazen mezi Osobnosti města Přelouče.

(čerpáno z brožury sepsané M. Peštou Slavní přeloučští rodáci a obyvatelé – 20. století)

V rámci losování se výherkyní stala Ilona Blažejová, gratulujeme. V re -
dakci Roštu je připravený malý dárek. Nové odpovědi zasílejte jako vždy do
redakce Roštu na mail: rost@mestoprelouc.cz. 

DOPLŇOVAČKA – Slavný přeloučský…

1. Převaha. – 2. Závodní jídelna. – 3. Nestatečný člověk. – 4. Ne -
moc niční budova. – 5. Malá police. – 6. Krasavice (řídce). – 7. Kdo
všech no poplete. – 8. Pták. – 9. Ohyzdný tvor. – 10. Naše řeka. –
11. Volná krajina mimo lidská sídliště. – 12. Kola (zdrobněle). –
13. Nitranský kníže. – 14. Kytice (zdrobněle). – 15. Výkon trestu
smrti. – 16. Karafa (zdrobněle). 
Pomůcka: Klabava, Pribina

Správné znění červnové křížovky bylo: Limonádový Joe
aneb Koňská opera. V rámci losování se výhercem stal Josef Ma -
cháček, gratulujeme. Malý dárek je připravený v redakci Roštu.

Všem děkujeme za přízeň a těšíme se na vaše nové odpovědi,
kte ré zasílejte na mail: rost@mestoprelouc.cz nebo volejte na
telefon 466 094 103.

KŘÍŽOVKY 2023 NA TÉMA „SLAVNÉ ČESKÉ KOMEDIE“

VŠECHNY TAJENKY (křížovka, doplňovačka, fotohádanka) HLÁSIT DO 16. 8. 2023!

Všechny soutěže jsou dohrány. Těšíme se na vás v našem areálu 
zase v září v nové sezoně 2023/2024! Sledujte www.hcjestrabi.cz.

Výsledkový servis
A-tým: 2. Liga – východ

Sezóna byla pro nás jako na houpačce. Výhry střídaly prohry a pohybovali
jsme se ve středu tabulky. Sestavu máme delší dobu již stabilní, spíše se rekru -
tující ze starších hráčů. Snažili jsme se zapojit několik mladých, kteří v některých
zápasech obstáli, ale byly zápasy, které na ně byly zkrátka ještě moc. Každo-
pádně vědí, že musí na sobě stále pracovat. Postoupili jsme do playoff, což je
pro mě stále, v tomto složení kádru, jakási povinnost. Trochu nešťastně řešené
předkolo o dvou zápasech ve dvou dnech jsme proti posilněnému Hradci
Králové B bohužel prohráli. Celkově bych byl spokojen s postupem do semi-
finále. Nedá se nic dělat. Uvidíme příští rok.                       Libor Komůrka

SŽ: Liga SŽ – východ
HC Jestřábi Přelouč – Ježci Heřmanův Městec              3:8 (2:1, 0:2, 1:5)
HC Jestřábi Přelouč – HBC Hradec Králové 1988 

2:10 (2:4, 0:6, 0:0) a 0:5K.

Konečná tabulka: Liga starších žáků – východ
  1.   HBC Pardubice – Modrý Tým       21   19     2     0      0    189:47      61
  2.   TJ Sršni Svitavy 21                            13     2     1     5      1      57:64      44
  3.   HBC Hradec Králové 1988             21   12     0     3      6      94:51      39
  4.   SK Hokejbal Letohrad                     21   12     0     0      9    128:83      36
  5.   HBC Svítkov Stars Pardubice         21     9     1     1    10      60:92      30
  6.   Ježci Heřmanův Městec                  21     8     0     1    12      75:86      25
  7.   HBC Pardubice – Bílý Tým             21     3     1     0    17      42:124   11
  8.   HC Jestřábi Přelouč                         21     2     0     0    19      40:238      6
  9.   TJ Lokomotiva Česká Třebová         0     0     0     0      0        0:0          0

Přeloučský pohár 2023:
HC Jestřábi Přelouč (kombo SŽ + MŽ) – Pardubický kraj U13             1:4
                                                                     – HBC Tygři Mladá Boleslav  0:7
                                                                     – HBC Pardubice                     0:11
Konečná tabulka turnaje:
1. HBC Pardubice ... 7,  2. Pce U13 ... 7,  3. Ml. Boleslav ... 3,  4. Přelouč ... 0

Tým SŽ se v jarní části sezóny potýkal se zraněními a nemocemi v míře
mnohem větší, než na podzim a tak je nejen doplňován hráči MŽ, kteří se
vlastně již stali základem této kategorie, ale do některých utkání jsme museli
povolat i zkušenější přípravkáře, kteří pravidelně hrají za mladší žáky. Na -
sbírali jsme množství porážek, ale také množství zkušeností. K významným
pozitivům jara určitě patří domácí výhra proti Alfě B a hezká utkání se Svít -
kovem a Heřmanovým Městcem. Tým nastoupil za celé jaro v plné sestavě
jen jednou (vítězně a herně velmi dobře proti Alfa Pardubice B) a je-li kom -
pletní, má svou sílu, která bohužel díky množství nemocí a zranění není vý -
sledkově vidět. Protože však i to špatné je pro něco dobré, dostali prostor
a získali zkušenosti malí hráči, kteří budou oporami ve svých kategoriích. Za
zmínku asi stojí, že jsme obdrželi ocenění jako nejslušnější tým soutěže, což
však značí, že jsme opět na všechny velmi hodní. Přes obtíže se kterými se
tým potýká si hráči zaslouží pochvalu a uznání za přístup a poctivou práci.

Za HC Jestřábi Přelouč                       Hájek Tomáš

MŽ: Přebor VČ
HC Jestřábi Přelouč    – Ježci Heřmanův Městec                            0:3 a 1:3
                                      – HBC Pardubice (modrá)                           3:2 a 3:1
                                      – SK Kometa Polička                                             0:4
                                      – HBC Hradec Králové 1988                                 3:5
                                      – HBC Rangers Opočno                                       0:2

Tým je hráčsky konsolidován, pravidelně doplňován o hráče přípravky,
kteří již mají výkonnost na MŽ. Hrajeme turnajovým způsobem a herně
se tým celkem úspěšně měří se soupeři z naší skupiny. Prakticky všichni
hráči pravidelně nastupují za SŽ a přestože je pro ně konfrontace s hráči
a odlišným hokejbalem vyšší věkové kategorie těžká, je na nich postupně
znát pozitivní výkonostní růst. Určitým negativem je neurovnanost výsled-
ků, přidat potřebujeme v rychlosti rozhodování a důrazu v osobních sou-
bojích, neboť jsme na všechny až příliš hodní. Pozitivně hodnotíme tré-
ninkovou morálku a viditelnou snahu většiny hráčů se zlepšovat. Obvykle
nevyzdvihujeme jednotlivce, neboť žádný jednotlivec není větší než tým,
nebo klub za který hraje, ale za zmínku určitě stojí, že naši hráči Tomáš Zá-
ruba a Matyáš Tesař se až do posledního nominačního kempu drželi ve
výběru U13 Pardubického kraje pro letošní mistrovství republiky krajů. Fi-
nální nominace v době vzniku tohoto článku zatím není známa.

Za HC Jestřábi Přelouč                                                            Hájek Tomáš

Přípravka: Přebor VČ
HC Jestřábi Přelouč    – HBC Pardubice (bílá)                                         5:4
                                      – SK Hokejbal Letohrad                                        2:2
                                      – HBC Pardubice (modrá)                                   5:4
                                      – HBC Rangers Opočno                                       0:2

Prázdninový program hokejbalu v našem areálu!

TJ SOKOL Přelouč
SOKOL MÁ TRADICI a chce vést všechny
k pohybu a společné aktivitě, být vzorem
člověka silného tělem i duchem a sdílet
pa tero společných hodnot: 

SPORT, OBČANSTVÍ, KOMUNITA, OSOBNOST, LASKAVOST

NABÍDKA CVIČENÍ V SOKOLOVNĚ od září 2023

RODIČE A DĚTI                                ČT              16.00 – 17.00 
                                                                                 dopoledne dohodou 
PŘEDŠKOLNÍ ŽACTVO                   ÚT             16.00 – 17.00 
VŠESTRANNÁ GYMNASTIKA       ÚT + ČT   17.00 – 19.00 
TRAMPOLÍNKY s DITOU               ST              16.00 – 17.00 
TRAMPOLÍNKY s LUCKOU           PO             17.15 – 18.15 
VOLEJBAL pro HOLKY 4.– 6. tř.     PO             16.00 – 17.00
                                                                                 17.00 – 18.00 

ŽENY (nejen 60+)                             PO + ČT   18.00 – 19.00
                                                                                 19.00 – 20.00 
ZDRAVOTNÍ CVIČENÍ                     PO             19.00 – 20.00 
KONDIČNÍ CVIČENÍ – míče           ST              18.30 – 19.30
TRAMPOLÍNKY pro dospělé         ÚT             18.30 – 19.30
BADMINTON pro veřejnost           DOHODOU                                 
STOLNÍ TENIS pro veřejnost          DOHODOU                                 
JÓGA A MEDITACE                                            od října 
KOLOBĚŽKY                                      DOHODOU                                 

Bližší informace:   sokol-prelouc.webnode.cz      / 603 180 655 /  
                                   fb T.J.Sokol Přelouč 



Příští číslo Roštu vyjde v pátek 1. 9. 2023.


